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אני רואה ממש בחוש יום יום אצלנו בישיבה הקדושה 'חסידישע בחורים' 
יראים ושלמים, שכל כולם 'איין שטיק חסידות'. ואדרבה, בלי ללמוד 
בעיון ולהבין גמרא לעומק, אי אפשר להיות 'חסידישער בחור' אמיתי

 שיחה מיוחדת ומלאת הוד עם מורי ורבי הגאון רבי צבי כץ שליט"א, 
ראש ישיבות 'חזון נחום' – 'טל תורה', על דרכי הלימוד הנכונות לבחורים בישיבות חסידיות

יעקב א. לוסטיגמן 

'מעלה  של  הנוכחי  הגיליון  של  הדפסתו  לקראת  ההכנות  כשהחלו 
והכוונה,  הדרכה  של  לשיחה  להתקבל  השורות  כותב  זכה  מעלה', 
אצל רבי אלופי ומיודעי, מורנו ראש הישיבה הגאון הגדול רבי צבי 
כץ שליט"א, ראש ישיבות 'חזון נחום' – 'טל תורה', אשר ידעתי גם 
להנחיית  הטוב  אוצרו  את  ויפתח  גדולה  בשמחה  יקבלני  כי  ידעתי 
צעירי הצאן כיצד יש לגשת ללימוד גמרא בדרך המסורה לנו מדור 
תלמידיו  עם  היום  ועד  מאז  שעושה  ראינו  גם  שמענו  כאשר  דור, 
ישרה  ומדריכם בדרך  גביהם  בישיבות הקדושות, כשהוא עומד על 

בדרכי הלימוד. 
אם אנחנו מדברים על 'לדעת ללמוד', אומר ראש הישיבה שליט"א, 
ראש  מרן  של  מפיו  ששמעתי  מעשה  בסיפור  לפתוח  רוצה  אני 
ישיבת פוניבז' הגאון הגדול רבי ברוך דב פוברסקי שליט"א, יאריך 

ה' ימיו בטוב ושנותיו בנעימים.
הגאון הגדול רבי מיכל פיינשטיין התגורר בתל אביב. הוא ביקר אצל 
עם  יחד  ממנו,  להיפרד  וכשבא  זצ"ל,  מבריסק  הרב  שלו,  השווער 
פיינשטיין  הגר"מ  ביקש  זצ"ל,  רב'  ה'ברסיקער  של  הנכדים  ילדיו, 

מחמיו "גיט זיי א ברכה", נא ברכו את הילדים... 
הבריסקער רב לא חסך מהם את ברכתו. הוא נענה על אתר ואמר 
כלומר,  הגמרא.  לימוד  את  שיבינו  לערנען",  פארשטיין  זיי  "זאל'ן 

שידעו ללמוד! 
לא  הוא  משתאה.  במבט  חמיו  על  הסתכל  זצ"ל  פיינשטיין  הגר"מ 
חכם",  תלמיד  ש"תהיה  ילד  מברכים  זאת...  ברכה  מן  איזו  הבין 

"שתהיה צדיק ועובד ה'...", "שתהיה גדול בתורה". 
מה זה "שיבין בלימוד"???, זאת לא ברכה שרגילים לברך... 

הרב מבריסק הבחין בתמיהתו של חתנו הגדול, אבל הוא שב ובירך 
את נכדיו "שידעו ללמוד", פעם שניה ולאחר מכן גם פעם שלישית. 
לא הצליח רבי מיכל פיינשטיין זצ"ל להסתיר את תמיהתו הגדולה 
מן  איזו  עושה.  זו  מה  לברכה  רבינו,  ילמדנו  הגדול,  מחמיו  וביקש 

ברכה זו... 
מרא  עיר  בכל  היה  קדמוניות  "בשנים  ואמר:  מבריסק  הרב  נענה 
הלכות  שפוסק  הרב  היה  הוא  דאתרא?  המרא  עשה  ומה  דאתרא. 
באיסור והיתר בשר וחלב ובכל עניין, הוא היה ראש הישיבה שלימד 
המדרש,  בבית  השיעורים  את  מסר  הוא  העיירה,  לצעירי  תורה 
ואת הריאות של הבהמות לבדוק אם  בודק את הסכינים  היה  הוא 
המרא  הכשרות.  על  האחראי  היה  הוא  בעצם   – לא  או  כשרות  הן 
דאתרא היה גם המנהיג של הקהילה, כל דבר שאלו אותו והוא קיבל 
למצוקה  נקלע  היה  כשמישהו  הציבור.  ענייני  בעול  ההחלטות  את 
ורצה ברכה של אדם גדול, למי הוא היה הולך? למרא דאתרא, וגם 
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כשהיו צריכים עסקנות ב'שלום בית' או כל עניין אחר המרא דאתרא 
היה זה שניהל את הכל. 

ראש  ויש  רב  יש  להתפצל.  התפקיד  החל  האחרונות  בשנים  "אבל 
ישיבה, יש רב של מערכת הכשרות, ויש צדיקים שאליהם הולכים 
כדי לקבל את ברכתם, ויש כמובן דיין, כל אחד מהתפקידים הללו 
לקח חלק אחד ממכלול התפקידים שבעבר היה מבצע אותם איש 

אחד ויחיד, המרא דאתרא של כל עיר ועיר. 
"התפקידים  מבריסק.  הרב  אמר  כאן",  נעצר  לא  הזה  "התהליך 
התורניים ימשיכו להתפצל עוד ועוד, עד שיגיע יום שבו יהיו גאונים, 
שמבין  מי  יהיה  השני  ובצד  אחד,  בצד  בענקים  הגדול  הגאון  ויהיה 
בלימוד!!! כלומר, יהיו גאונים אדירים שלא יבינו בלימוד, ולעומתם 

יהיו תלמידי חכמים שיבינו בלימוד, אבל הם לא יהיו מגאוני הדור. 
"לכן אני מברך את הנכדים שלי, לא רק שהם יהיו 'תלמיד חכם'. כי 
הגאון שאינו מבין בלימוד הוא גם תלמיד חכם. אני לא מברך אותם 
שיהיו גדולי בתורה, כי הרב שפוסק בהלכות איסור והיתר גם הוא 
גדול בתורה, אני מברך אותם ברכה ספציפית, שהם יהיו בצד של מי 
שמבין בלימוד! כמובן הברכה שהם יהיו תלמידי חכמים, אבל כזה 

סוג של תלמיד חכם, שמבין בלימוד..." 
עד כאן המעשה ששמעתי מפיו של מרן הגרב"ד פוברסקי שליט"א, 
בו  שיעמיק  מי  וכל  רבות,  ללמוד  אפשר  הזה  שמהסיפור  ודומני 

ויתבונן בזה ימצא בו תובנות מעניינות מאוד. 
הפשוט  המסר  היא  הזה  מהסיפור  לקחת  רוצים  שאנחנו  התובנה 
כי  בלימוד.  להבין  ולא  גאון  להיות  אפשר  ממנו:  מבין  אחד  שכל 
להבין בלימוד בדרגה היותר גבוהה זה לא מספיק רק לשבת ולהגות 
בתורה יומם ולילה ולדעת את כל הש"ס על בוריו, להבין בלימוד זה 
אומר לקבל מפי הרבי שילמד אותך להבין בלימוד, הוא ינחה אותך 
וידריך אותך איך להבין בלימוד, רק ככה אפשר לגדול לאדם שמבין 
בלימוד, ועל כך נדבר בהמשך בחלק הנוגע לקבלת התורה איש מפי 

איש ותלמיד מפי רבו. 
מה זה אומר 'להבין בלימוד'? הרי אם אדם לומד סוגיא שלמה ויכול 

להיבחן עליה לאחר מכן, חייב להיות שהוא הבין אותה. לא כך? 
ויש  'מלמעלה'  רק  שמבין  מי  יש  הבנה.  של  שונות  דרגות  "יש 
הוא  בעיון  שהלימוד  הסוברים  שיש  יודע  אני  לעומק.  שמבין  מבין 
למדו  כולם  בעבר  ושכביכול  האחרונים,  הדורות  של  המצאה  איזו 

בבקיאות ולא היו מפלפלים בלימוד כמו שעושים היום בישיבות... 
של  ספרו  היום',  ה'סדר  דברי  מתוך  כאן  לצטט  רוצה  אני  "ובכן, 
לפני  בצפת  המקובלים  מגדולי  מכיר,  בן  משה  רבי  הקדוש  הצדיק 
כ-500 שנה. הספר 'סדר היום' התקבל בכל תפוצות ישראל, ה'מגן 
אברהם' מצטט אותו הרבה, והלכות רבות ומנהגים רבים אנו נוהגים 

ופוסקים היום כמו 'הסדר היום'. 
המעמיק  בין  ועצום  רב  הפרש  שיש  הלומד  "דרך  כותב  הוא  וכך 
לקורא בשטחיות, כי זה מוציא לאור מבוקשו ומוציא משפטו להבין 
ולהורות חוק ומשפט ותעלומה יוציא אור וטועם טעם העניין מדבש 
ונופת צופים. מה שאין כן הקורא כאיגרת כי הולך בחושך וכו' ואומר 
לא  אתו  ימצא  ולא  ובאים,  חולפים  והשנים  והימים  הוא  סכל  לכל 

שכל ולא יושר להוציא מאפילה לאורה ולעמוד על עיקרן של דברים 
להשיג הכוונה האמיתית שלא יכשל בה.

 "וזה היה המנהג לקבוע ישיבות לפלפל בהם סוגיות ודיבורים קשים 
אע"ג שנראה כאיבוד זמן אחר שאין מוצאין ממנו לא דין ולא משפט, 
מפני הענין שאמרנו כדי ללמוד להישיר השכל כדי שידע להעמיק 

בעניינים כאשר יבואו לידו, כדי שיוציא לאור משפטו".
ובפלפול  בעיון  ללמוד  היא  שהדרך  כותב  היום  שהסדר  רק  לא   
ואמירת סברות, אלא שהוא גם מגנה את הלימוד שלא על פי הדרך 
אדירים  במים  נצלל  אחר  בענין  "והלומד  כותב:  הוא  וכך  הזאת, 
ומוציא שם רע על חמדת התוה"ק והעמוקה, כי  והעלה חרס בידו, 
נראה לו שאין ענין התורה כי אם אותו דרש שעולה בדעתו בתחילת 
עיונו, והוא הפשט הדומה החיצון שנותן האדם על בגדיו החשובים 
ורזיה  סודותיה  התורה  עיקר  כי  לכל,  יראו  ולא  יתלכלכו  שלא  כדי 
הנסתרים והעמוקים הם נעלמים מעיני הכל בתחלת העיון, עד שמי 
שיש לו שכל יטה שכמו לסבול הטורח והמשא לעיין יום אחר יום 
עד שיגלה הענין אשר הוא מבקש והשי"ת בראות טוב כוונתו לידע 

ולהבין מגלה לו את חפציו, הכל לפי מה שהוא אדם...". 
בה  מוצא  והוא  גמרא  לומד  שכשאדם  היום'  ה'סדר  אומר  כלומר, 
וייתכן מאוד שהסברת  נכון,  פשט בקלות, גם אם הפשט הזה הוא 
הכל כמו שצריך, אבל זה רק הבגד החיצוני שמלבישים על הבגדים 
ילד קטן לחתונה, מלבישים  זה כמו שמביאים  והיקרים.  החשובים 
שלא  האוכל  בזמן  סינר  לו  שמים  זה  ומעל  חמודות,  בבגדי  אותו 
יתלכלך. האם זה הבגד שהלביש הילד לחתונה??? הפשט הפשוט 
הזה הוא רק לבוש עליון וזמני, הוא נועד לזה שיסירו אותו ויסתכלו 
מה קורה מתחת לפני השטח. לא על הפשט הזה התכוונו הנביאים 
ומאירת  מתוקה  שהיא  ואמרו  התורה,  בשבח  כשדיברו  והחכמים 

עיניים וכו'. 
היות ואנחנו מדברים רק באופן תאורטי, אני רוצה לתת דוגמה קטנה 

להבדל שבין לימוד שטחי ללימוד קצת יותר מעמיק: 
שלושה  או  עדים  שניים  פי  "על  טו(  יט,  )דברים  אומרת  התורה 
עדים יקום דבר". ומבאר רש"י שם במקום, "על פי שנים עדים ולא 

שיכתבו עדותם באגרת לבית דין". 
ובתוס' במס' בבא בתרא דף מ' מביא את דברי רש"י הללו ומוסיף 
באגרת  עדותם  העדים  לשלוח  שנוהגים  ואומר  חולק  תם  שרבינו 
ולא מפי כתבם", לא  לבית הדין והדרשה שדורשים חז"ל "מפיהם 
באה לומר שעדות על ידי אגרת אינה כשרה, אלא לומר שעד שאינו 

יכול לדבר, כגון אילם ר"ל, הוא פסול לעדות. 
כלומר, יש כאן מחלוקת מובהקת בין רש"י ור"ת בביאור דברי חז"ל 
'מפיהם ולא מפי כתבם'. רש"י אומר ש'מפיהם ולא מפי כתבם' זה 
ולא  בפה  אותה  לומר  שצריך  העדות,  של  ההגדה  במעשה  פסול 
בכתב, ורבינו תם סובר שזה פסול הגוף של האדם עצמו, אדם שאינו 

יכול לדבר פסול לעדות. 
הרמב"ם בהלכות עדות )פרק ג' ה"ד( פוסק כמו רש"י, שכל השטרות 
כשרים רק מדברי סופרים, כי אין מקבלים עדות לא בדיני ממונות 
ולא בדיני נפשות, אלא מפי העדים, ומאחר ופה זה מתוך הכתב אין 
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זו עדות מהתורה, ורק מדברי סופרים נתנו לשטרות תוקף. אם כן, 
לכאורה סובר הרמב"ם ש'על פי שניים עדים', ודרשת חז"ל על זה 
"מפיהם ולא מפי כתבם", באו ללמד אותנו שצריך להעיד בפה ולא 

בכתב, כדעת רש"י. 
בפרק  למה  השאלה,  נשאלת  רש"י,  כמו  סובר  הרמב"ם  אם  אבל 
ואינו  השומע  שחרש  הרמב"ם  פוסק  )הי"א(,  עדות  בהלכות  ט' 
ומבואר  בפיו.  להעיד  ראוי  שיהא  שצריך  כיון  לעדות,  פסול  מדבר 
דאם יכול להעיד בפיו כשר אף שבפועל אם העיד בכתב, לכאורה 
זה כדברי רבינו תם, ש'מפיהם ולא מפי כתבם' זה פסול בגוף העד 
עצמו ולא באופן של אמירת העדות. ומעיר ה'כסף משנה במקום, 
לבית  יד  כתב  לשלוח  יכול  לדבר,  יכול  שכן  שעד  סובר  שהרמב"ם 
הדין ועדותו כשרה, כי "כל הראוי לבילה", כלומר להעיד בפיו, "אין 

בילה מעכבתו". 
שכל  ג'  בפרק  פסק  שהרמב"ם  מה  עם  מסתדר  זה  באמת  איך 
השטרות כשרים רק מדברי סופרים, לכאורה כמו הפירוש של רש"י 

בחומש??? 
הרמב"ם.  בדברי  סתירה  שיש  חלילה  יחשוב  בפשיטות  שלומד  מי 
זה באמת לא מסתדר, כאילו הרמב"ם מחזיק פעם אחת כמו רש"י 

ופעם אחרת כמו רבינו תם החולק על רש"י בעניין זה... 
אבל בשו"ת 'נודע ביהודה' הוא מבאר את דברי הרמב"ם בטוב טעם 
ודעת, ומראה לנו מה קורה כשקצת מעמיקים ומעיינים בשורש של 

כל דבר. 
עדות  למה  רש"י  בשיטת  להבין  שצריך  ביהודה',  ה'נודע  אומר 
שנכתבה באגרת לבית הדין פסולה? האם זה בגלל שיש דין אמירה 
בפה, כמו בדיני שבועות ונדרים שצריך להישבע בפה כדי להתחייב, 
בפני  ההתייצבות  לשאלה  אלא  לאמירה  קשור  לא  בכלל  שזה  או 
בשעה  הדיינים  בפני  נוכחים  יהיו  שהעדים  הוא  והחיוב  הדין,  בית 
שהם מעידים, ולפי זה אם הם יכתבו את העדות בכתב ידם בעודם 

עומדים בפני הדיינים העדות תהיה כשרה. 
להיות  חייבים  שעדים  סובר  שהרמב"ם  ביהודה',  ה'נודע  אומר 
מעידים  הם  אם  וגם  מעידים,  שהם  בשעה  הדין  בית  בפני  נוכחים 
בכתב העדות תהיה כשרה אם העדים מוסרים אותה בעצמם לבית 
הדין.  את הדין הזה לומד הרמב"ם מהפסוק שכתוב בתורה מפיהם 
ודרשינן ולא מפי כתבם  )דברים ט"ז י"ז( "ועמדו שני האנשים אשר 
להם הריב לפני ה'", ופירש רש"י האנשים אלו העדים, כלומר שהם 

צריכים לעמוד לפני בית הדין.
ולפי זה אם יעמדו לפני בית דין ויכתבו עדותם, עדותם כשרה, אבל 
שעד  תם,  רבינו  כדעת  הגוף  פסול  בהם  יש  להגיד  ראויין  אין  אם 

שאינו יכול לדבר, עדותו פסולה, וזה נלמד מהכתוב "אם לא יגיד", 
מי שאינו ראוי להגדה. 

לימוד  בין  ההבדל  את  להמחיש  ופשוטה  קטנה  אחת  דוגמה  זאת 
שטחי ללימודי עיוני, וברור לכל בר דעת שמי שילמד בצורה שטחית, 
לא ירד לאמיתה של סוגיה במקרה הזה, כמו במקרים רבים אחרים. 
ובכל זאת, יש כאלו שסוברים שאולי הלימוד בעיון לא היה דרכם 

של החסידים, ושאצלנו נהגו ללמוד יותר בבקיאות. 
זאת טעות גמורה, אין לה שום בסיס. מי שיבדוק קצת וישאל ימצא 
חיברו  גם  אלא  בעיון  שלמדו  רק  שלא  החסידות  מגדולי  סוף  אין 
ספרים על דרך העיון, ואין כאן המקום לפרטם כי כמה שרק נזכיר 

נשכח רבים אחרים. 
לא רק שהלימוד בעיון שייך גם לבחורים חסידיים, אלא שדווקא על 
פי דרך החסידות יש עניין מיוחד במינו ללמוד בעיון, כי הרי ידוע מה 
שכותב הרמב"ם: "יפנה עצמו ומחשבתו לדברי תורה וירחיב דעתו 
בחכמה שאין מחשבת עריות מתגברת אלא בלב פנוי מן החכמה!!! 

ובחכמה הוא אומר אילת אהבים ויעלת חן". 
כשאדם לומד בצורה שטחית, הוא אולי מבין את הגמרא מלמעלה, 
אחר  לעניין  אחד  ברגע  עובר  הוא  הגמרא,  את  סוגר  כשהוא  אבל 
את  ילמד  הגמרא  את  יפתח  כששוב  למחרת,  עד  מהגמרא  ושוכח 

הדף הבא. 
ולא  בדרך  ללכת  יכול  הוא  העיון,  בעומק  שלומד  מי  זאת,  לעומת 
לשים לב בכלל למה שקורה סביבו. הוא שקוע בלימוד כדרכם של 
ובעודו הולך ברחובה  הלומדים בעיון. כל כולו מונח בתוך הסוגיא, 
של עיר הוא מוצא סברות חדשות ופוסל את הישנות, ומביא לעצמו 
הוכחות ומחדד את הספקות. היש לך אדם קדוש וטהור יותר ממי 
לי  היש  הטהרה?  שיא  שהיא  הקדושה  בגמרא  שקוע  כולו  שכל 
שבכלל  הזה  האברך  או  הזה  מהבחור  יותר  מעולה  עיניים  שמירת 
לא שם לב מה שקורה סביבו כי הוא מונח כולו מכף רגל ועד ראש 

בסוגיא ד'בר פדא', או ב'תקפו כהן'?
'מפי  שזה  היות  אבל  עיסתו,  על  מעיד  הנחתום  שאין  אמרו  חז"ל 
ממש  רואה  שאני  לומר  יכול  ולכן אני  עדות  דין  לזה  אין  כתבם', 
יראים  בחורים'  'חסידישע  הקדושה  בישיבה  אצלנו  יום  יום  בחוש 
ושלמים, שכל כולם 'איין שטיק חסידות', ואדרבה, הלימוד בעיון לא 
רק שלא מפריע חלילה להתעלות ביראת שמים ובדרכי החסידות, 
אלא להיפך, בלי ללמוד בעיון ולהבין גמרא לעומק, אי אפשר להיות 

'חסידישער בחור' אמיתי. 
איך מסיים שם הרמב"ם במתק לשונו את הדברים שציטטנו קודם 

על אהבת התורה: "באהבתה ישגה תמיד". 

המשך בעמוד 29

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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אני זוכר היטב למרות שהייתי ילד צעיר את שיעוריו התורניים פעמיים 
בכל שבוע, ביום השבת אחר הצהריים ולמחרתו ביום ראשון בערב או אז 
התאספו חשובי הקהילה בפרשבורג להיות משומעי לקחו בגמ' ובהלכה. 

שיעוריו אלו היה לשם דבר בכל העיר כולה, כולם ידעו על האברך החשוב 
מבחירי תלמידי מרן מהר"ם שפירא זצוק"ל היודע ש"ס וד' חלקי שו"ע 

על בורייה בבהירות מיוחדת במינה 

 שיחה מיוחדת רוויה זכרונות מימי קדם על מרן בעל ה"שבט הלוי" זצוק"ל 
כפי ששמענו בשיחה מרתקת עם גיסו של רבינו, הרב שמואל מאיר גלבר זצ"ל 

מאת: הרב יעקב הייזלר

הגדול  רבה,  גברא  האי  אודות  לכתוב  כשרצינו  שנים  כשבע  לפני 
שבענקים, המאור הגדול לממשלת התורה והיראה, עמוד ההוראה 
טבעי  דבר  היה  לא  זצוק"ל,  הלוי"  ה"שבט  בעל  מרן  ישראל,  לבית 
יותר מלפנות ולשוחח עם זקן העדה, גיסו של רבינו ומי שהיה מקורב 
אצלו כשמונים שנה, ה"ה הרבני מוהר"ר שמואל מאיר גלבר זצ"ל,  
מלפני  עוד  הם  רבינו  על  והמרתקים  המאלפים  זכרונותיו  כאשר 
הגיע  הלוי'  ה'שבט  בעל  שרבינו   ימים  מאותם  עוד  שנה  כשמונים 
לפרקו ונישא לאחותו הרבנית הצדקנית ע"ה בת הרב מרדכי גלבר 
ומראשי הקהילה בעיר פרשבורג  זצ"ל שנודע כירא שמים מרבים 

לצד היותו מוהל מומחה בכל הגלילות.
למרות זקנותו המופלגת לא תש כוחו ולא נס ליחו של הרה"ג רבי 
שמואל מאיר, כאשר היה באמנה איתו כל השנים, חן מיוחד הוצק 
בשפתותיו, וזכרונותיו הרבים העשירו אותנו על דמותו הגדולה של 

גיסו הגדול מרן רבינו זצוק"ל.
פנינו אליו ובקשנו ממנו לשתף אותנו מעט מזכרונותיו על תקופת 
פנים  במאור  לנו  נענה  אכן  מאיר  שמואל  רבי  רבינו.  של  צעירותו 
גדלותו  על  המעידים  מאלפים  וסיפורים  עובדות  בפנינו  וגולל 
רבינו כבר באותם השנים בחו"ל כאשר החל  וקומתו הרוחנית של 
לזרוח אורו בעולם התורה וההוראה דבר שהתחזק והוכר יותר ויותר 
ברבות השנים, עד כי בשנות הזקנה כבר הוכר רבינו בכל העולם כולו 
כפוסק הדור והדרו אשר ממנו ישקו כל העדרים תורה יראה והוראה.
בראשית השיחה בקשנו לשמוע מרבי שמואל מאיר אודות התקופה 
שרבינו בעל ה'שבט הלוי' זצוק"ל התגורר בפרשבורג לאחר נישואיו.
רבי שמואל מאיר זצ"ל התחיל את שיחתו וסיפר לנו: "ראשית כל, 
ברצוני לספר אודות השידוך שנוצר בזמנו בין אחותי ע"ה לבין גיסי 

הגדול רבינו זצוק"ל.
"היה זה כאשר זקנתי הרבנית ע"ה חמותו של אבי רבי מרדכי גלבר 
זצ"ל )היא היתה אחותו של הגאון הנודע רבי יצחק צבי פרייא זצ"ל 

חתנו של הכתב סופר זצוק"ל( שהתגוררה בעיר וינה ממול ביתו של 
רבי יוסף צבי ואזנר זצ"ל אביו של רבינו זצוק"ל, והיא הבחינה מחלון 
ביתה בבחור הצעיר 'שמואל ואזנר' אשר הולך לישון תמיד לאחר 
שהתמיד שעות רבות ברציפות בתורה, ומשכים קום מוקדם לפנות 
בוקר ומיד מתחיל להתנענע על הגמ' בהתמדה מיוחדת, הדבר מצא 
חן בעיניה ביותר, ואז סיפרה לחתנה אאמו"ר זצ"ל על כך שראתה 
הוא  וכדאי  ולילה,  יומם  בהתמדה  התורה  על  השוקד  צעיר  בחור 

שיכנס לביתם.
"עדיין נמצא אצלי טיוטא של מכתב שהשיב הגה"ק המנחת אלעזר 
ממונקאטש זי"ע לאבי זצ"ל על דבר שאלתו בענין השידוך המוצע 
לו. אבי ז"ל כתב להגה"ק ממונקאטש בתוך מכתבו שמציעים שידוך 
מעולם  הנ"ל  "הבחור  השבחים:  בתוך  שם  וכותב  רבינו  את  לבתו 
וכו',  ולא בגדים קצרים כמונו  ולובש בגדים ארוכים  נגע בזקנו,  לא 
)בימים ההם ובאיזור ההוא היה זה חידוש גדול, ורק בעל השגה היה 
מחשיב זאת( ומבקש הסכמה וברכה מהרבי לשידוך. וכן הוא כותב 
לפני שנגמר השידוך שהוא  עוד  זצוק"ל  רבינו  גיסי  במכתב לחתנו 
הזכיר עצמו אצל רבו המנח"א, כי אינו עושה שום דבר בלי הסכמתו.
רבינו  כאשר  לפועל  השידוך  יצא  מספר  שבועות  לאחר  "ואכן 
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זצוק"ל נישא לאחותי הרבנית הצדקנית ע"ה לשמחת לבו של הורי 
שלא פסקו מלשבח ולהודות להשי"ת על הזכיה והמציאה הגדולה 

שנפלה בחלקם.
זצוק"ל  רבינו  גיסי  את  זצ"ל  אבי  שלקח  בעת  כי  להוסיף,  "ברצוני 
לחתן עבור אחותי  ע''ה, בתקוה שיעמוד לימינו שיוכל לשבת כל 
דמיון  לו  היה  שלא  גדול  חידוש  זה  היה  והעבודה,  התורה  על  ימיו 
בכל הסביבה, והרים בזה את קרן התורה, )היו כאלו שאף ריחמו על 
אחותי ע"ה על שלקחה בחור הלומד תורה אשר מי יודע את עתידו 

בחיים, כאשר אין לו פרנסה מסודרת לכלכל ולגדל את בני ביתו(.
"הג"ר יצחק צבי בערענפלד זצ"ל רב דקהל חוג חת"ס בזכרון מאיר 
שהיה קרוב משפחתנו סיפר לי, שבתקופת אירוסיו של רבינו נכנסו 
זצוק"ל  סופר  הדעת  בעל  פרעשבורג  לגאב"ד  בחורים  של  קבוצה 
כיון  וחשיבות,  עסק  מזה  שיעשה  ממנו  וביקשו  העיר   כרב  שכיהן 
שעד אז לא היה חשיבות של ממש לבחור מתמיד המתעתד לעמול 
בתורה כל ימיו, והיה נחשב לבטלן ומתקשה במציאת שידוך מכיון 
גיסי  ידעו את עתיד פרנסתו. בביתי אף נמצא מכתב שכתב  שלא 
להשי"ת  מתפלל  הוא  ובו  חתן  היותו  בתקופת  לאבי  זצוק"ל  רבינו 
הנעלה  רצונו  את  לבצע  שיוכל  זצ"ל  לאבי  האפשרות  את  שיתן 

לעמוד לימינו.

אברך פלאי
"הוסיף לנו רבי שמואל מאיר: "זכרוני היטב, כי מיד לאחר נישואיו 
כאשר הגיע רבינו להתגורר בעיר פרשבורג, מיד הוכר מעמדו הרם 
והנכבד כאחד התלמידי חכמים החשובים שבעיר, הכל הביטו על 
על  השוקד  גבוה,  מעל  גבוה  מעם,  ומורם  פלאי  אברך  כאל  דמותו 
הטהורים  פניו  על  נסוך  מיוחד  חן  כאשר  פלאית  בהתמדה  התורה 

שהפיקו קדושה וטהרה ויראת ה'.
פרשבורג,  של  דין  בבית  בקודש  לשמש  החל  כבר  דרכו  "בתחילת 
אז  זכה  גם  כך  זצ"ל,  לסעלוי  דוד  רבי  הראב"ד  בראשות  שעמד 
לקירבה מיוחדת במינה אצל רב העיר מרן הגאב"ד רבי עקיבא סופר 
זצוק"ל בעל ה"דעת סופר" שקירבו וחיבבו ביותר והרעיף עליו חיבה 
ואהבה לאין שיעור כאשר הבחין עליו כי עתיד הוא לצמוח לאחד 

מגדולי הרבנים בדור העתיד.

תורה  להרביץ  רבינו  החל  כבר  נישואיו  לאחר  כבר  כי  שמענו 
בפרשבורג, האם אתם זוכרים את אותה תקופה?

"בוודאי", השיב לנו בהתלהבות גיסו הרה"ג רש"מ גלבר: "לא יאומן 
כי יסופר עד כמה הייתה חיבתו בקרב הבעלי בתים לרבות התלמידי 
לרוב  הכבוד  ביראת  עליו  שהביטו  שבפרשבורג  החשובים  חכמים 
גדלותו והתמדתו בתורה שהרשים ביותר את כל בני הקהילה ללא 

יוצא מן הכלל.
"ואכן אני זוכר היטב למרות שהייתי ילד צעיר את שיעוריו התורניים 
פעמיים בכל שבוע, ביום השבת אחר הצהריים ולמחרתו ביום ראשון 
בערב או אז התאספו חשובי הקהילה בפרשבורג )ובהם בעלי בתים 
רבים שמחמת חוק המדינה לא עבדו ביום ראשון( להיות משומעי 

לקחו בגמ' ובהלכה.
"שיעוריו אלו היה לשם דבר בכל העיר כולה, כולם ידעו על האברך 
ש"ס  היודע  זצוק"ל  שפירא  מהר"ם  מרן  תלמידי  מבחירי  החשוב 
זוכר  אף  אני  במינה.  מיוחדת  בבהירות  בורייה  על  שו"ע  חלקי  וד' 
הגאון  כמו  שבעיר  הת"ח  וחשובי  גדולי  השתתפו  שבשיעור  היטב 
המפוארים  בחיבוריו  נודע  אשר  הי"ד  זצ"ל  מאיער  זאב  יצחק  רבי 
"המהרש"א הארוך" על מסכתות הש"ס, וכן חיבר חיבורים עיוניים 
שהיה  הריטב"א  פירוש  על  דכיא"  "אמירא  כמו  נוספים  ולמדניים 
רבינו  לפני  מריה  קמיה  כעבדא  ועומד  לשיעורים  בקביעות  מגיע 

זצ"ל ואף היה מתפלפל בדבריו מתוך יראת הכבוד מופלאה.
"כן אני זוכר את הג"ר אברהם אלימלך גולדשטיין זצ"ל שאף הוא היה 
מגיע בקביעות לשיעור ושותה בצמא את דברי רבינו זצוק"ל. כמו"כ 
היה מגיע לשיעור בקביעות הג"ר חיים בנימין שטיינר זצ"ל שהיה 
ת"ח מובהק ולאחר המלחמה עלה לארה"ק וכיהן כמג"ש בישיבת 
"בירורי  ספרי  סידרת  את  חיבר  ואף  אברהם"  מחנה  חת"ס–  "חוג 
כל  הישיבות,  בעולם  כיום  הנפוצים  הש"ס  מסכתות  על  השיטות" 
אלו ועוד רבים וטובים היו משומעי לקחו של רבינו במשך כשנתיים 
אז  תרצ"ט  שנת  ועד  הנישואין  בברית  נכנס  אז  תרצ"ז  מקיץ  ימים 
החל  שם  ירושלים  בעיה"ק  והתיישב  ארצה  לעלות  רבינו  החליט 
ולאחר  וכרם אברהם,  לכהן מטעם העדה החרדית בשכונת גאולה 
ברבנות  פאר  לכהן  זי"ע  החזו"א  מרן  ידי  על  נקרא  שנים  מספר 

השכונה זכרון מאיר בב"ב.

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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רבי שמואל מאיר הוסיף לנו עובדה נאה בנועם שיחו המיוחד: "זכורני 
גם כי למרות שהיה בעיר עירוב כשר שהותקן בהוראת והכוונת רבני 
העיר ובראשם המרא דאתרא מרן הדעת סופר זצוק"ל, אולם גיסי 
המיוחדות,  חומרותיו  מחמת  השבת  ביום  טלטל  לא  זצוק"ל  רבינו 
ומחמת  לשיעורו,  והספרים  הגמ'  שבת  בערב  מוכן  היה  וכשלא 
שהייתי ילד צעיר היה מבקש ממני באופן מיוחד לסור לביתו ולהביא 

לו את ספריו שהיו נצרכים לו למסירת השיעור המיוחד.
לומד  היה  הוא  בעיר,  שמסר  שיעור  כל  לפני  כי  זוכר  אני  כן  "כמו 
אף  אולם  בעיר,  חידוש  היה  וזה  יועץ,  פלא  המוסר  בספר  ומקריא 
אחד לא הרהר על מנהגו זה, וזאת בגין שכ"כ אהבו לשמוע את אופן 
ומשלים  צדיקים  בסיפורי  רבות  מתבל  שהיה  שלו  המוסר  אמירת 
מעניינים ומרתקים וכל זאת מסר בנועם ובאהבה גלויה למשתתפי 

השיעור.
יועץ  פלא  הספר  את  להביא  שכחתי  מה  שמשום  אירע  אף  "פעם 
לשיעור, זכרוני, איך שהמשתתפים ממש כעסו על כך, ומשום כך 
דקות  חמש  ויוסיף  אותם  יפצה  הוא  הבאה  שבשבת  רבינו  הודיע 
באותו  שחיסר  יועץ  הפלא  לימוד  את  להשלים  בשיעורו  נוספות 
שבוע, ואני הסתובבתי להודיע זאת בבתיהם של שומעי לקחו, עד 

כדי כך היתה תשוקתם להתבשם מנועם מוסריו ויראתו.
עלייתו לארה"ק

ועלה להתיישב  רבינו עזב את פרשבורג  זוכרים כאשר  האם אתם 
בארה"ק?

"אכן, אני זוכר היטב את אותה תקופה כאשר רבינו זצוק"ל ביקש 
לעזוב את פרשבורג כאשר טען שהוא מרגיש את האדמה בוערת 
לנגדו, למרות שרבים תמהו ואף היו שגיחכו על רצונו המוזר כאשר 
הסכנה לא היה נראית לעין כל, אך הוא התעקש ועמד בכל התוקף 

על כך שברצונו לעלות לארה"ק.
צעד  עושה  הנך  "מדוע  עת:  באותה  בפניו  התבטא  אף  זצ"ל  "אבי 
עולם,  של  בכבודו  עתה  יושב  אתה  הרי  לארה"ק,  לעלות  שכזה 
בקהילתנו  כאן  תורה  להרביץ  וזוכה  שולחני  על  סמוך  אתה  ב"ה 
לא  שבפרשבורג  בטוחני  לו:  ואמר  הוסיף  אף  ז"ל  אבי  המעטירה? 
זכותו  ועל  כאן  טמון  זי"ע  החת"ס  מרן  הרי  ימ"ש,  הנאצים  יגיעו 
לו:  ואמר  לאבי  ענה  רבינו  אולם  ובטוחים",  סמוכים  אנו  הגדולה 
"הרשעים הללו לא ישאלו את מרן החת"ס זי"ע... כך הרגיש ברוח 

הקודש שפיעמה בו אודות האסון הנורא מכל העומד להתרחש.

"אבי ז"ל עדיין לא צידד בצעד הזה, ואמר לו: "אתה לא תתאקלם 
את  כאן  להשאיר  לך  מציע  אני  לכאן,  תחזור  שעוד  בטוחני  שם, 
גאב"ד  הגרח"מ  הגדול  )בנו  שתחזור  עד  הקטן  הילד  ואת  רעייתך 
זכרון מאיר שנולד באותה שנה( אולם, גיסי רבינו זצוק"ל סירב וענה 
לו: "אני איש ההלכה, ומחובתי לדאוג לרעייתי" ואכן כעבור מספר 

ימים כבר הצטרף להפלגה באניה לארה"ק.
"לימים סיפר רבינו זצוק"ל כי לנוכח חילוקי הדיעות ביניהם בענין 
העליה לארה"ק, החליטו יחד ללכת למעין דין תורה בפני יהודי ת"ח 
דונט  יהודה  ר'  הרה"ג  בשם  הקהילה  מחשובי  נשגב  וצדיק  מבוגר 
הי"ד. לאחר שמיעת הצדדים בכובד ראש החליט ר' יהודה שהדין 
זצוק"ל, שהרי "הכל מעלין לארץ ישראל". אי לכך  גיסי  עם החתן 
הוכרע שייסע עם אחותי הרבנית ע"ה, וישאירו את הבן חיים מאיר 

בווינה עד שיסתדרו ויתאקלמו בארץ ישראל.
"זכרוני, כי לאחר שנים שמעתי את רבינו מתבטא ואומר: "בפרשבורג 
ישבתי בכבודו של עולם. היתה לי דירה מרווחת וכלים נאים, ויכולתי 
לשבת על התורה והעבודה במנוחת הדעת. להשליך הכל ביום בהיר 

ולעלות לארה"ק – זה היה נראה בשעתו כמעשה חסר דעה".
"גם הנסיעה לארה"ק לא היתה אז פשוטה כלל, מארגני ההעפלה 
הוא  בקרבו,  לבו  נחמץ  זאת  שראה  ז"ל  אבי  ציונים.  מעפילים  היו 
אמר לו: "ראה עם מי אתה מעפיל, מי האנשים האלו"... אולם גיסי 
בעצמו העיד לימים, כי לאורך כל ימי ההפלגה, לא החליף ולו מילה 

אחת עם שכניו לסיפון.
פלשתינה  לחופי  כשהתקרבה  הרפתקנית.  היתה  עצמה  "ההפלגה 
נאלצו הקברניטים להחשיך את פנסיה, על מנת שהבריטים לא יזהו 

אותה. 
"הסכנה בספינה היתה גדולה, הבריטים סירבו לאשר לאניה לעגון, 
את  כינס  החובל  רב  כאשר  לחוף,  שהגיעו  לפני  אירע  נוסף  דבר 
צוות המלחים והודיע להם: מלאי הדלק הגיע לקו האדום התחתון, 
מי  עצמם,  בכוחות  להסתדר  יהיה  הנוסעים  שעל  היא  המשמעות 
שישרוד את הנחשולים ויחצה אותם בשחייה – חייו יהיו לו לשלל, 

ומי שלא יוכל למערבולות – יהיה גופו לשלל עבור שוכני הים.
הגיעה  החוף  מרצועת  ק"מ  שני  במרחק  חיפה  העיר  מול  "וכך 
הספינה לסוף דרכה, רבים החלו לשוט בכוחות עצמם מתוך סכנה 
גדולה, אחרים נטבעו בדרך וחלק קטן ובהם רבינו והרבנית אחותי 
אל  ושלמים  בריאים  והגיעו  הים  את  חצו  ניסים  ובנסיי  שרדו  ע"ה 

חדש! חדש! חדש!
טיפים מיוחדים לקבלת "גישמאק בלימוד"

עכשיו בהגשה מיוחדת לבני הישיבות
חייגו 077-222-2666 < שלוחה מס' 3 < 3
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ומפני גודל מעלתה שמתקרב בכך להקב"ה, מעמיד היצר הרע את כל 
כוחותיו כדי למנוע את האדם מלשוב בתשובה, לפעמים טוען הוא שחטא 
האדם הרבה ולא יכולה כבר תשובה להועיל לו, לפעמים יטען שהתשובה 

קשה מדי ולא יעמוד בכך, ולפעמים מכניס באדם חרדה שחבריו או 
משפחתו ילעגו עליו

 מרן ראב"ד העדה החרדית הגאון רבי משה שטרנבוך שליט"א 
על אין אדם מאושר יותר מירא שמים

"מסכנים"  אנשים  הם  שמים  שיראי  לחשוב  הטועים  כאלו  ישנם 
להפך,  היא  האמת  אבל  ואימה,  בפחד  היום  כל  שכבולים  )נעבאך( 
שמים,  יראת  להם  שיש  כאותם  ושמחים  רגועים  אנשים  לך  שאין 
הפחדים  שאר  כל  מהם  מתבטלים  מהקב"ה,  יראתם  ידי  שעל 
והחששות למיניהם שהאדם מוקף בהם בעוה"ז. ובעינינו ראינו אצל 
שמחתם  גדלה  כך  מה'  יראתם  שגדלה  שככל  זיע"א  ישראל  גדולי 

הפנימית וראו בחוש את ה"אשריך בעולם הזה" בכל מהלך חייהם.
והג"ר צבי הירש פרבר זצ"ל )בספרו כרם הצביר דברים א, יז( ביאר 
ירדו  הענין עפ"י משל לאחד שטובע בנהר ומתיירא על חייו שלא 
בשפת  בגדו  ייגנבו  פן  שעה  באותה  מפחד  אינו  דבוודאי  למצולה, 
ומתיירא שלא ישרף באש  וכן בשעה שהאש בוערת בביתו  הנהר, 
ח"ו, אינו מפחד באותה שעה שמא ייגנבו כליו ורכושו על ידי מכבי 
אינו  שמים  ירא  גם  ועד"ז  קטן,  מורא  מבטל  גדול  מורא  כי  האש, 
מפחד כלל מבני אדם, כי המורא גדול מהקב"ה מבטל ממנו מורא 

קטן מבני אדם.

תשובה על קוצר השגתו
בלתי  מעשים  על  כחרטה  ההמון  אצל  מצטייר  תשובה  המושג 
מוסריים ועל עבירות, אבל לפי האמת המושג תשובה רחב יותר. וכפי 
המסופר על רבינו סעדיה גאון שנראה פעם בוכה ומצטער באומרו 
כי עליו לחזור בתשובה, וכשתלמידיו תמהו באיזה חטא נכשל האדם 
הקדוש הזה, סיפר להם שפעם הגיע לעיר רחוקה שלא הכירו אותו, 
ידוע  היה  אשר  אדם  אצל  שם  והתארח  זהותו,  את  לגלות  רצה  ולא 
כמכניס אורחים, אשר כיבדו ודאג למחסורו ככל שאר האורחים אשר 
שהו בביתו, לאחר כמה ימים נתגלתה זהותו, ובאו המונים לקבל פניו, 
לשאול ממנו עצות ולהתברך ממנו, כשנודע הדבר לבעל הבית, והבין 
מיהו אורחו הגדול, בא אליו בבכי ותחנונים ובבקשת מחילה על אשר 
כיבדתני  והלא  סעדיה  רבינו  אותו  שאל  כבודו,  לפי  עמו  התנהג  לא 
וקיבלת את פני בסבר פנים יפות, השיב האיש הן אמת, אולם אילו 

הייתי יודע את רום מעלת אורחי הנכבד הייתי מכבדו יותר.
מששמע זאת רב סעדיה גאון אמר, אם אדם זה מבין שעליו לבקש 
מחילה על שלא כיבדני אתמול לפי ההכרה שהוא מכיר היום, עלי 

שהיום  העולם  מבורא  מחילה  ולבקש  השכל,  מוסר  ממנו  ללמוד 
יותר מאשר אתמול, ואתמול הרי כיבדתי אותו רק לפי  אני מכירו 
ההכרה של אתמול ולא על פי ההכרה דהיום, וראוי לחזור בתשובה 
על שלא כיבדתי את הבורא לפי הבנתי עכשיו בגדלותו, ומאותו יום 
ואילך היה רב סעדיה גאון עושה תשובה בכל יום על שמיעט ביום 

הקודם בכבוד שמים ולא נהג על פי ההכרה שהתחדשה לו היום.

אם יאמר אדם שפגעתי בו ויודיענו ואשוב בתשובה
זי"ע אמר לי פעם "מעולם  יואל" מסאטמאר  הרה"ק בעל ה"דברי 
לא דיברתי נגד שום איש בשמו, כי אני לוחם כנגד השיטה ולא כנגד 
ואשוב  יודיעני  בו,  יאמר אדם שפגעתי  ואדרבה אם  בעלי השיטה, 

בתשובה".
וכעין זה אמר לי ידידי הרה"צ רבי עמרם בלויא זצ"ל, שבכל דרשותיו 
ולא הזכיר את שמות בעלי השיטה שכנגדו, כי הוא  לא ביזה אדם 

לוחם נגד השיטה ולא כנגד בעלי השיטה.
לשוב  האפשרות  את  לנו  מסר  ורחמיו  הוא  ברוך  הקדוש  בחסדי 
ציוה  שבחסדיו  עוד  ומה  באהבה,  אותנו  ומקבל  הרעה,  מדרכינו 
נקיות  שתהינה  נפשותינו  לתקן  כדי  לשוב  עשה  במצות  אותנו 
ומזיק לעצמו,  זו הרי הוא פושע  ומי שמחמיץ הזדמנות  מכל פגם, 
ומונע מעצמו  זמן שלא שב הוא מרוחק מהקדוש ברוך הוא,  שכל 
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את האפשרות לקבל חסדי הקדוש ברוך הוא, שמשתוקק שנחזור 
בתשובה ומצטער כשבניו מתרחקים ממנו.

גודל מעלתה של התשובה שמתקרב בכך להקב"ה, מעמיד  ומפני 
היצר הרע את כל כוחותיו כדי למנוע את האדם מלשוב בתשובה, 
תשובה  כבר  יכולה  ולא  הרבה  האדם  שחטא  הוא  טוען  לפעמים 
בכך,  יעמוד  ולא  מדי  קשה  שהתשובה  יטען  לפעמים  לו,  להועיל 
עליו,  ילעגו  משפחתו  או  שחבריו  חרדה  באדם  מכניס  ולפעמים 
לחזור  מספיק  זמן  עוד  להחוטא  שיש  היצה"ר  שטוען  ומצוי 
בתשובה, ובדרך זה מונע לגמרי או עכ"פ מאחר את תשובתו, ובכל 
ויותר  יותר  עליו  וקשה  יותר  בו  נדבקת  הטומאה  שעובר  ויום  יום 
באומץ  ברורה  החלטה  להחליט  מיד  צריך  ולכן  מהחטא,  לפרוש 
לב שחוזר הוא בתשובה, ואז ירגיש טעם אחר בחייו, וכל התחלות 
קשות, אבל כשמתגבר מוצא תכלית ואושר בחייו, ואינו יגע לריק, 
ולא חי כבהמה, שכל החיים שלה הם רק כדי לאכול וליהנות מחייו, 

רק כשחוזר בתשובה, מרגיש טעם בחייו ושש ושמח בכך.

לא לחשוב על העבר
החוזרים בתשובה, אף שפשעו הרבה, צריכים לשכוח את כל העבר 
ולחשוב רק על העתיד, שהעיסוק במחשבה תמידית על העבר שלו, 
המצוות  שכל  וכשם  לעתיד,  לו  ויפריע  עצבות  לידי  להביאו  עלול 
התיקוני  וענין  כן,  התשובה  מצות  גם  כך  בשמחה,  לקיים  צריכים 
מרגיש  כבר  שהוא  עד  זאת  לעזוב  ראוי  בספרים,  המובא  תשובה 
ולקבל על עצמו  יכול להתבונן על העבר  עצמו קרוב להקב"ה, אז 
חומרות וגינוני קדושה ומעט סיגופים, אבל זה רק כשהגיע למדרגה 
שאינו רק חוזר בתשובה אלא "בעל תשובה", דהיינו שהוא חזק מאד 
והוא בגדר "בעלים" על תשובתו. ודע שהיום נתרבו  ותקיף בדרכו 
מאד,  רבים  הם  בחיים  והנסיונות  ר"ל,  והכפירה  והתאוה  הטומאה 
ולכן מאידך  שבאים להפריע להאדם להתנהג בדרך התורה בחייו, 
היום מי שעובר בהצלחה את הנסיונות, ורוצה לשוב בתשובה, שכרו 
יותר מכל התקופות, שהם לא עמדו בנסיונות קשים כמו  רב מאד 
היום, ולכן לא צריך היום תיקוני תשובה החמורים שתיקנו רבותינו 
בדורות הקודמין, ואין לנו להחמיר על השבים. שעלולין בזה לנעול 
דלת מפני השבים, ולכן מקילים אנו היום בזה, אף שאין אנו מבטלים 

ח"ו דברי רבותינו בזה.

שמפליגים  שבשעה  אמר  זצ"ל  שניידער  משה  רבי  הגה"צ  מו"ר 
בעומק החטא, חייבים להזכיר יחד עם זאת גם שהתשובה מועלת 
אפילו לחטא חמור כעבודה זרה, ואף שישנם עבירות חמורות מאוד 
באמת  רוצה  האדם  אם  אבל  אותה,  לפרוץ  שקשה  כחומה  שהם 

לשוב בתשובה בכל ליבו, יצליח לפרוץ את החומה ולבטלה על ידי 
תשובה.

פרשת  מישרים  )מגיד  בקדמונים  שמבואר  מה  אודות  אמר  ועוד 
שער  צדיקים  אורחות  פ"ז,  הכניעה  שער  הלבבות  חובת  ויקהל, 
ונותנים אותם למי  זכויותיו  הענוה( שהמדבר לשון הרע מאבד את 
שדיבר עליו, והעוונות של זה שדיבר עליו מעבירים אליו, דזהו דווקא 
במי שלא עשה תשובה, אבל התשובה מועלת להחזיר לעצמו את 
הזכויות שנסתלקו ממנו, ולסלק ממנו את עוונות חבירו שנוספו אליו.

 טעם סירובו של הגרי"ס זצ"ל 
לכתוב מכתב הסכמה לספר חפץ חיים

הנה בשעה שאדם חוזר בתשובה מעוון לשון הרע, מלבד מה שעליו 
מחילה  לבקש  גם  עליו  עבירות,  כשאר  בתשובה  ולשוב  להתוודות 
מחבירו כשאר עבירות שבין אדם לחבירו. ובספר חפץ חיים )כלל 
ד' סעי' י"ב( כתב שגם אם חבירו אינו יודע שדיבר עליו לשון הרע, 

צריך המספר לגלות לו שדיבר עליו כדי לבקש ממנו מחילה.
אמנם כאשר הקדוש החפץ חיים גמר לכתוב את ספרו, הלך לבקש 
לו,  השיב  ישראל  ורבי  זצ"ל,  סלנטר  ישראל  רבי  מהגאון  הסכמה 
כולו  הספר  את  ללמוד  צריך  הוא  הספר  על  הסכמה  לכתוב  שכדי 
בעיון מתחילתו ועד סופו, והשאיר החפץ חיים את הספר בבית רבי 
לו רבי ישראל,  ימים הישב  ולאחר כמה  ישראל והמתין לתשובתו, 
שהוא למד את כל הספר בעיון גדול, ולדעתו הכל שאם אמת חוץ 
על  הרע  לשון  שדיבר  שמי  כתוב  י"ב  סעי'  ד'  שבכלל  אחד,  מדבר 
חבירו, וחבירו אינו יודע מזה, צריך המדבר לגלות לו מה שעשה נגדו 
שלא כדין ולבקש ממנו מחילה, ולדעתו דין זה אינו נכון, שכן אסור 
לספר לחבירו שדיבור עליו לשון הרע כדי לבקש ממנו מחילה אם 
מצערו בכך, ולכן אין ביכולתו להסכים על הספר אלא אם כן ישמיט 

החפץ חיים הלכה זו שהמצער חבירו צריך לבקש ממנו מחילה.
וכך  זהו האמת  כיון שלדעתו  זו,  החפץ חיים סירב להשמיט הלכה 
היא ההלכה, והסכים לוותר על הסכמת גאון ישראל וקדושו למען 
שיכתוב  ישראל  לרבי  חיים  החפץ  הציע  גיסא  ומאידך  האמת, 
נכונים  הספר  דיני  שכל  במפורש  ההסכמה  בתוך  ויציין  הסכמה 
וטען שאנשים רבים אינם  זה, אך רבי ישראל סירב לזה  דין  מלבד 
קוראים את נוסח ההסכמה, אלא הם סומכים על עצם הסכמה, ולכן 
אין לו אפשרות לכתוב הסכמה, כיון שהסכמתו עלול להביא מכשול 

שיסמכו על הספר גם בהלכה זו אינו מסכים עליה.
להלכה  שדעתו  מכתב,  דסלר  הגרא"א  לי  כתב  רבות  שנים  ולפני 

למעשה כרבי ישראל שאין לבקש מחילה.
)קטעים מלוקטים מתוך הספר 'באורים והנהגות' על המועדים(

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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המלמד שנבהל כהוגן מה'גילוי' הלך להזעיק את המנהל לבחון אותי 
מקרוב, וגם אותו "לא אכזבתי", הוא אמר תוספתא, ואני המשכתי, הוא 
מקריא מבבלי ומירושלמי, ואני, ועודני רק ילד בן ארבע, ממשיך כזקן 
וכרגיל כך גם בסוגיות קשות, ברש"י ובתוספות.  הפלא התעצם כאשר 

המנהל שאל אותי ועבר לדבר עמי בענייני חול, דוגמת חישוב בחשבון, או 
בעניינא דעלמא הייתי כאִלֵּם ממש

גאב"ד חרדים הרה"צ אשר אנשיל כ"ץ שליט"א בעדות מפעימה על מעשה אמיתי שהיה

בפרשת תולדות 'ויתרוצצו הבנים בקרבה' )בראשית כ"ה, כ"ב(

וברש"י: כשהייתה עוברת על פתחי תורה של שם ועבר, יעקב רץ 
ומפרכס לצאת וכו'.

ולכאורה צ"ב, מה טעם רצה יעקב כ"כ לצאת על יד פתחי שם ועבר, 
אי משום ללמוד תורה, הלוא במצבו הנוכחי, במעי אמו, למד תורה 
ל  )נדה  שמלאי  רבי  שדרש  וכפי  בעצמו,  מלאך  מפי  יותר,  נעלית 
):'למה הולד דומה במעי אמו... ונר דלוק על ראשו מלמדין אותו כל 
התורה כולה וכו', כיוון שיצא לאוויר העולם בא מלאך וסטרו על פיו 

ומשכחו כל התורה כולה'.
אלא מאי, שמע מינה, שלימוד תורה מתוך יגיעה, שווה יותר מלימוד 
 - אי לכך ביקש לצאת  יגיעה!  כולה עם מלאך אך ללא  כל התורה 

בכדי לזכות לקצת יגיעה בתורה...

וגועש  רועש  כולו  היהודי  והעולם  תשי"ד,  שנת  חורף  התקופה: 
ירושלים הפך לשיחת היום בכל  ילד פלא מעיר הקודש  כמרקחה. 
'יניק שהמלאך שכח לסטרו על  יהודי. הכל שחו אודות אותו  שיח 
פיו וכתוצאה מכך לא שכח מאומה מכל התורה כולה' 'ילד התורה'.

התרחשות הסיפור הוא בן זמנינו, אך עדיין רבו בו הגירסאות. אי לכך 
ובעצמו, האי  הגירסא ששמעתי מבעל העובדה בכבודו  אביא את 
ניהו ידידי וידיד בית אבא הרה"ח ר' ישראל משה מאנדל שליט"א 

מנתניה. וכך מגולל הוא בעצמו את פרטי המעשה המבהיל:
ישראל  ר'  המלמד  אצל  תורה  בתלמוד  ללמוד  כשנכנסתי  זה  היה 
ואני  הלימוד,  בכתת  חברי  ככל  ישבתי  א',  בכתה  ז"ל  פולאטשעק 
כבן ארבע שנים. באחד מן הימים לימד המלמד כדרכו את פסוקי 
שפתי  כי  בהתפלאות  מבחין  הוא  והנה  פסוק,  ועוד  פסוק  הפרשה 
נעות ואני ממשיך בעל פה את הפסוק הבא, הוא אומר פסוק א' ואני 
ב' הוא ממשיך ללמד את פסוק ב' ואני קורא את פסוק ג', זאת בעוד 
נטה  הוא  אך  הפליאו,  הדבר  וכתוב.  קרא  יודע  איני  עדיין  שאפילו 
להסיק מכך שאבי משקיע בי זמן רב ומשנן עמי את חומר הלימוד 

לפני כן, וכך בא אני לתלמוד-תורה 'ותלמודי בידי'.
מלמד  אותו  שציטט  נ"ך  של  בפסוק  גם  התופעה  משהמשיכה  אך 
וניסה  לרגע  עצר  הוא  בתדהמה.  המלמד  נעצר  לפרשה,  בהקשר 
בתומי  ואני  בדניאל,  פסוק  מזכיר  הוא  המבחן,  בכור  להעמידני 
מקורות  ומביא  ממשיך  המלמד  שלאחריו...  הפסוק  את  ממשיך 
מדברי חז"ל, הוא מקריא רישא של משנה, ואני ממשיך ואומר את 
הסיפא, הוא מצטט מדרש ואני מסיים אותו, הוא מזכיר גמרא ואני 
גם  אותי  לבחון  המשיך  ככה  הבאה...  השורה  את  כביכול,  קורא, 

במשניות כלים, וראה זה פלא, גם את זו ידעתי בע"פ.
בשרו נעשה חידודין חידודין...

לבחון  המנהל  את  להזעיק  הלך  מה'גילוי'  כהוגן  שנבהל  המלמד 
ואני  תוספתא,  אמר  הוא  אכזבתי",  "לא  אותו  וגם  מקרוב,  אותי 
המשכתי, הוא מקריא מבבלי ומירושלמי מהוריות ומעוקצין, ואני, 
ועודני רק ילד בן ארבע, ממשיך כזקן וכרגיל ודיבורי קולח מזן אל 
זן, כך גם בסוגיות הקשות שבמסכת חולין, ברש"י ובתוספות. ממש 
תגמגם  אל  אדם  ישאלך  'אם  חז"ל  דברי  של  מופלאה  התגשמות 

ותאמר לו אלא אמור לו מיד'...

כותב השורות )מימין( יחד עם הרב ישראל משה מאנדל שהתפרסם "כ-ילד התורה"
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בענייני  עמי  לדבר  ועבר  אותי  שאל  המנהל  כאשר  התעצם  הפלא 
חול, דוגמת חישוב בחשבון, או בעניינא דעלמא הייתי כאִלֵּם ממש, 
לא ידעתי ולא הבנתי מימיני לשמאלי לא מיניה ולא מקצתה ממה 
שוב  הייתי  כבר  זוהר,  קטע  והזכיר  המנהל  כששב  רק  אמר.  שהוא 
בלא  כתיקונו,  ידי  על  ונקרא  הארמי  בלשון  הובא  הקטע  "בבית", 

לחסר אות אחת. 
ארץ  נעשה  מהרה  ועד  כנפיים,  באחת  נולדה  כזו  שלשמועה  מובן 
לחזות  נהרו  והעולם  הארץ  ומקצה  כמרקחה,  והגולה  ישראל 
בפלא הגדול הזה. לא אחד ולא שניים נראו כשבאמתחתם ספרים 
ל'ילד  לי,  וממתינים  אורבים  הת"ת  בחצר  עומדים  שונים  מספרים 
הפלא'. משרק פגשו בי הרעיפו עלי חזלי"ם מכל מקום ופינה, ואני 
בלא להתבלבל ובלא מחשבה המשכתי את מאמרם ז"ל בבקיאות 
דבר,  ממני  השמיטו  לא  התורה.  מכמני  בכל  מופלג  כבקי  מופלאה 
בחנו אותי בהכל, תרגום יונתן, טור שו"ע ונושאי כליהם, ועוד ועוד, 
ואת הכל המשכתי להקריא  ידועים,  ולא  נדירים  חלקם דברי חז"ל 

כאילו והספר פתוח לפני, וכאילו ואני יודע לקרוא בו...
כלל  ככולם  רובם  ובשצף,  בשטף  שהרציתי  הדברים  שאת  כמובן, 
לא הבנתי, הייתי ילד צעיר עם רמת הבנה ככל ילדי גילי. אך לצטט 

יכולתי גם יכולתי. 
פנחס  ר'  הגדול  הגאון  דוגמת  ישראל.  גדולי  גם  היו  ה'בוחנים'  בין 
לחקור  ובא  שאתא  בירושלים,  החרדית'  'העדה  ראב"ד  אפשטיין 
מקרוב אחר הדבר ולתהות על קנקני. וכן בעל 'להורות נתן' רבי נתן 
גשטטנער זצ"ל ועוד רבים. גם גאוני ארה"ב ששהו באותה תקופה 
בארץ הקודש באו מקרוב לחזות במראה הגדול הזה, וביניהם: הגאון 
רבי אהרן קוטלר ר"י לעקווד והגאון רבי דוד שפרבר אב"ד בראשוב. 
הגאון רבי אלימלך אשכנזי אב"ד מלבורן בחן אותי משניות מסכת 
מנחות והתפעל עד מאוד. וכאן היה תורי להפתיע את בעל העובדא 
אביו  שגם  זצ"ל  מאבי  ששמעתי  מה  ידע,  לא  בעצמו  שהוא  דבר 
הגאון מסאמבאטעלי זצ"ל היה אז בארץ וגם הוא היה בין הרבנים 
שבחנו אותו – והוא בחן אותו בספר 'אור החיים הקדוש' וידע הכל 

אות באות, לפום ריהטא.

ממשיך הרב מאנדל שליט"א לתאר באוזני את סדר ההשתלשלות: 
לצנינים  היו  אודותיי  הפרסום  ודבר  בעלזא,  חסיד  היה  ז"ל  אבי 
משכך,  וכדומה.  בישא  עינא  מחמת  לשלומי  מאוד  בחששו  בעיניו 
מבעלזא  מהר"א  ציס"ע  אדמו"ר  כ"ק  אל  פנימה  הקודש  אל  נכנס 
זיעוכי"א, ושפך את לבו. הרבי הרגיעו והורה להביא את הילד לפניו 
ביום כ"ב אדר בשעה מסוימת שאין בה אנשים,  לביתו בתל אביב 
ואכן ביום ובשעה המיועדת באנו אל הקודש אבי ואני, הרבי הורה 
להעמידני צמוד אליו ממש והורה להביא גמרא מסכת ברכות, הרבי 
פתח את המסכת במשנה השנייה דף ט: 'מאימתי קורין את שמע 
בשחרית' והורה לי להתחיל לומר, תיכף התחלתי לרוץ ולומר בע"פ 
את המשנה ככתבו וכלשונו, הרבי היה אחוז בשערפי קדשו מהורר 
עד מאוד, עד שפתאום ננער ואמר לי  'שוין שוין, געניג געניג' ]די די, 

מספיק[ וברך אותי. אח"כ הורה לאבי להשגיח עלי שלא לתת לאיש 
קצרה  תקופה  תוך  ואכן,  יותר.  זה  עניין  על  לדבר  ולא  כלל  לבחני 
)וראה עוד  וחזרתי להיות ככל הילדים,  שכחתי את התורה הישנה 
בספ' בקודש פנימה ח"ב עמ' שפ"ח עדות מפעימה מאת המשב"ק 
רבי יצחק לאנדו על כך, והוסיף שם שיום קודם שלח הרבי שיריים 
אחרי  ולמחרת  ז"ל,  גרינפלד  חיים  אברהם  ר'  המשב"ק  עם  לילד 
ונתן  געניג' הוסיף  'שוין שוין,  לו  ואמר  שבחן אותו במסכת ברכות 
לו מטבע לשמירה. ע"כ. אנוכי לא שמעתי מפיו הוספות אלו, אך 
ראה הערה להלן שייתכן שמשום הוראת הרבי החסיר את הפרטים 

הללו(.
סביב  השמועות  את  בתוקף  אפריך  זה,  בסיפור  בו  דברי  ]ומדי 
המלאך  כדרך  ליניק  לו  סטר  זצוק"ל  הרבי  כי  המתארים  זה  סיפור 
וכך נשתכח לימודו, או עוד הוראות שונות ומשונות. לא היו דברים 
לא  נברא  ולא  היה  שלא  העובדא  מבעל  שמעתי  באוזני  מעולם! 
נגנזה  והתופעה  מספיק'  'די,  אמר  רק  הרבי  מקצתיה,  ולא  מיניה 
)רבי'ס שלאגן נישט - צדיקים אינם סוטרים...(. ואליבא דאמת, הן 
צדיק גדול ממלאך, ומה שהמלאך יכול לעשות רק ע"י סטירת לחי 

יכול הצדיק לפעול במאמר פיו דהרי צדיק גוזר והקב"ה מקיים[.

בתקופה  ישראל  גדולי  יחס  אודות  בכתובים  מקורות  שתי  להלן 
ההיא למקרה זה.

מרן הסטייפלער בעל 'קהלות יעקב' זצ"ל מציין בספרו )'חיי עולם' 
תשט"ו  בשנת  נתפרסם  בארץ  'ופה  וז"ל:  כ(,  עמוד  י"ב  פרק  סוף 
]כנראה טעות סופר וצ"ל תשי"ד[ בילד פלא בן ד' שנים שהיה יודע 
ז"ל ובכל מקום שנשאל אע"פ שלא למד  על פה בש"ס וראשונים 

עדיין מעולם, דברים שלא שמעתן אוזנו בגלגול זה כלל'. ע"כ.
ומקור נוסף: המשגיח מרן רבי יחזקאל לווינשטיין זצ"ל כתב במכתב 
להרה"ג רבי לייב באקש זצ"ל )ראש ישיבה בדטרויט-ארה"ב. נדפס 
בספ' ודיברת בם תשס"ד( שרצה לאמת אם נכון הדבר אודות ילד 
בישראל,  הדבר  ונכון  אמת  אכן  שאם  ולהציע  לשאול  וממשיך  זה, 
היה מן הצורך והנכון לשלוח ילד זה לרחבי העולם להודיע ולפרסם 
כי משה אמת ותורתו אמת, ובכך להשריש האמונה בפי כל, לידע 
ולהודיע 'שכל התורה המצויה עתה בידינו היא הנתונה למשה רבינו 

עליו השלום'. 
הרב  וחתני  ובתי  היא,  אמת   - 'העובדה  יחזקאל:  ר'  לו  משיב  וכך 
ראובן גינזבורג גרים סמוך שתי דירות לאותה משפחה, ובתי ראתה 
לראות  ללכת  בעצמי  חשבתי  וכבר  אודותיו,  לי  וסיפרה  הדבר  את 
זה הפלא, אמנם חזרתי בי, ואף שהילד גר לא הרחק ממני. כי הרי 

שמעתי אודות הדבר מבתי, ומאמין אני לה'. 
]ואגב, מן הראוי להאריך ולציין המשך המכתב – גם זה תורה וללימוד 
לבי  על  שעלתה  'ומה  כדרבונות:  דברים  לשונו,  לך  והא  צריך,  הוא 
אמונתנו  יסוד  כל  להרוס  היא  היצר  עצת  וודאי  בעצמי,  לראות 
שנבנית על 'אבותינו ספרו לנו' אלא כל דבר הנשמע לנו מאדם נאמן 
בר סמכא - די לנו להאמין בו. ואם אעיז פני לומר שאני מסתפק בזה 
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ששמעתי מבתי, ומבקש אני לבדוק ולראות בעצמי אם אמת הוא, 
מוחלט.  באופן  אצלי  ברורה  אינה  עדיין  שהאמונה  מזה  יווכח  הרי 
וא"כ ההולכים לדרוש ראיות לאמת קבלתנו הרי הוא כהרמת ראש 
בעזות מצח נגד מסורת אבותינו, והרי הוא כאילו חושש על המשך 
הדורות מאבותינו שקבלו את התורה לומר שאולי טיפשים היו ורימו 
ונראה אם יש  ונבדוק  ואנו נהיה חכמים  אותם לקבל דבר כזה ח"ו, 
בה ממש. ולכן עצם הרעיון לילך לראות במו עיני מוזר לי, ולפיכך 

מנעתי עצמי מללכת'[. 
תורת  לנו  נתן  'אשר  הבהיר  באור  לנו  הממחיש   – המעשה  כאן  עד 
מאנדל  הרב  והארה:  להערה  ומכאן  בתוכנו'.  נטע  עולם  וחיי  אמת 
שליט"א לא רצה ונמנע מלכתחילה לאמת ולפרסם מעשה זו, וזאת 
לפי פקודת הרה"ק מבעלזא זצ"ל בזמנו שביקש מאביו שלא ידברו 
מזה כלל וכלל ולא לעשות שום פירסום, ולכן לאורך כל השנים הטיל 
איפוא מנעול ובריח על דבר הסיפור, והשתדלו להשכיח את מעשה 
הדברים, וכ"ש לא לספר או לאשר דברים כהוויתן )וזהו סיבת ריבוי 
הגירסאות של הסיפור, אף שמדובר בעובדא בן קיימא שהתרחש 
בימינו אלה(. אך, לאחר שהפצרתי בו רבות ואמרתי לו שיש בסיפור 
זה  בסיפור  ימצאו  שבוודאי  כמוני,  ערך  שפלי  לאנשים  חיזוק  הלז 
לי  לספר  והסכים  בטובו  הואיל  התורה,  אמיתות  בדבר  גדול  חיזוק 
הדברים, חלק מהם מזכרונו מתקופה זו, והחלק החסר לו שמע מפי 
אביו. ואף הציג בפני והוציא לי מאמתחתו כתבים ומכתבים של גדולי 
ישראל שאישרו לנכון הסיפור ובחלקם אף מופיע בתוכם המסכת 
ישבתי עמו  ויודעם בע"פ. שעה ארוכה  והספרים אשר בחנו אותו 

ועברתי על כתבי היד של אותם מכתבים נדירים ביותר.
זיכוי  שבשכר  ישראל,  כל  בשם  כהן,  בברכת  לברכו  המקום  וכאן 

אנפא  מתוך  בנעימים  טובים  ושנים  ימים  לאריכות  יזכה  הרבים, 
נהירין עילאין, אמן

ה'חכמה' היא העמל, לא הידיעה!
טעם  מה  לכאורה,  להעיר,  נוכל  זה  רב  במעשה  במקצת  כשנעיין 
כל  והלא  תלמודו,  ממנו  שישתכח  זי"ע  מבעלזא  הרה"ק  התאמץ 
מאומה,  ממנה  לשכוח  ולא  כולה  התורה  את  לדעת  היא  מגמתנו 

וכשיש לפנינו מי שהגיע לדרגה זו, יש לבטלו?! למה?
ובעצם, תמיהה זו אינה רק על מלאך ה' מבעלזא, אלא אותה קושיה 
יש לנו לשאול גם על אותו מלאך במעי אמו הסוטר על פי התינוק 
בכדי שישכח, מה ראה על ככה, אדרבה, יידעו כל עם ישראל משעת 
לידתם ועד שעת פטירתם את כל התורה כולה, והרי זהו, לכאורה, 

התכלית.
לצאת:  שביקש  יעקב  גבי  לעיל  האמורה  היא  לזה,  התשובה  אך, 
כולה,  התורה  כל  מידיעת  יותר  שווה  במעט,  אף  בתורה,  'יגיעה 

כשהיא באה ללא יגיעה'. 
וכך בזכות פעולת המלאכים להשכיח את תורתנו זוכים אנו ל'תורה 
שלמדתי באף' למעלות רמות בתורה, הבאים דייקא על ידי יגיעה, 

עמל, התעצמות והתחזקות, בעסק התורה הקדושה.
וזהו סיבת נוסח הברכה הראשונה של ברכות התורה 'לעסוק בדברי 
תורה' – כי עיקר לימוד התורה הוא הלימוד על ידי 'עסק', ע"י ריבוי 
טירחה ויגיעה, ועל דא מברכים אנו אשר קדשנו )טורי זהב, או"ח סי' 

מ"ז סק"א(.
הרב דסלר זצ"ל )מכתב מאליהו ח"ג עמוד 10( מיישב ברוח זו את 
דברי חז"ל שאמרו )פסחים נ.( אשרי מי שבא לכאן ותלמודו בידו, 

רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

מוקד 'גישמאק בלימוד' –
במיוחד עבורך

צוות אברכים תלמידי חכמים, 
ישתדלו יחד איתך למצוא

את הדרך שגם אתה
תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„

המשך בעמוד 30
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"נו... תשאלו איך הסיפור הזה נוגע אלינו, אני בחור בן 14 או 15, אני לא 
ברוסיה, חיי לא בסכנה, ואני סוגר דלתות ופוגע לא פעם בחברים בטעות. 

אני מבקש מהם סליחה יפה וממשיך הלאה, הם סולחים לי בקלות ולא 
מצפים ממני לצום כדי לכפר על החטא הנורא הזה... אז מה הוסיף לי 

הסיפור הזה?

המשפיע הגה"ח רבי נח גולדברג שליט"א מסביר איך צריך להתייחס לסיפורי צדיקים אודות 
קדושי עליון מהדורות הקודמים, ומה הסיכוי שבחור בן זמנינו יצליח להגיע לדרגתם המופלאה??? 

אליעזר )לייזר( רוט

ישיבה  בכל  המוסר  שיחות  את  ביותר  הבולטים  המאפיינים  אחד 
או חבורה חסידית, הוא העיסוק בסיפורי הצדיקים. כל משגיח או 
בישיבה  ג'  לשיעור  חבורה  ראש  או  ב'  בכתה  מלמד  כל  משפיע, 

גדולה, כולם מספרים לנו סיפורי צדיקים. 
פעם עוסקים הסיפורים הללו בסגפנות המופלאה של צדיק פלוני, 
הנוגעים הסיפורים  ופעם בהתמדה העצומה של צדיק אחר, פעם 
צדיק  של  לשולחנו  מתחת  שהתגלגלו  למופתים  או  הקודש  לרוח 
וכן על  זה, או לאהבת ישראל המופלגת שהיתה לצדיקים אחרים, 
זה הדרך איל סוף סיפורים אודות צדיקי הדורות, הן הקדמונים, הן 
הבעל שם טוב הקדוש ותלמידיו, והן צדיקי הדורות האחרונים עד 

הצדיקים החיים עמנו כיום לאורך ימים ושנים. 
ובין עצמו, מה התועלת בשמיעת  יושב בחור ותוהה בינו  לא פעם 

סיפורים אלו, אם הם רחוקים ממני מרחק שנות אור. 
הרי מדברים בכל השיחות והשמועס'ן אודות 'ירידת הדורות', "אם 
בן  פנחס  רבי  של  כחמורו  ולא  כחמורים  אנו  כמלאכים  הראשונים 

יאיר", ועוד כהנה וכנה. 
אם כן מה הטעם בשמיעת סיפורים אלו, אודות הצדיקים המופלגים 
שאין לנו אפילו שמץ של השגה בגדולתם, ורחוקים אנו מהם מרחק 

שנות אור. 
את השאלה הזאת הצגנו בפני הגה"ח רבי נח גולדברג שליט"א, מגיד 
מישרים ומשפיע בחצה"ק לעלוב, ובעל מספר מופלא שמדי שבוע 
מלעלוב  אדמו"ר  מרן  כ"ק  של  בשוחה"ט  צדיקים  סיפורי  מספר 

שליט"א. 
כדרכו בקודש משיב הרב גולדברג בסיפור: 

זיע"א  מזוועהיל  משה  גדליה  רבי  הקדוש  הצדיק  אודות  "מספרים 
וכמובן  לה',  קודש  כולו  כל  והיה  הזה  העולם  מהבלי  פרוש  שהיה 
שהיה נזהר עד מאוד בכבודו של כל יהודי, על אחת כמה וכמה נזהר 

שלא לגרום לשום יהודי נזק או צער גופני חלילה וחלילה. 
עד כדי כך היתה מסירות נפשו גדולה לעניין זה, שבעת שהיה כלוא 
בבית הסוהר ברוסיה תחת הקומוניסטים הרשעים, היו חייו בסכנה 

תמידית כי הרשעים יכלו לעשות בו ככל העולה על רוחם. 
אך  השבת,  יום  בעצם  אותו  לשחרר  פקודה  התקבלה  לפתע  והנה 
על  לחתום  חייב  שהוא  הודיע  הסוהר  בית  מפקד  בה:  וקוץ  אליה 
טופס השחרור אם רצונו לצאת מכאן, אחרת לא יוכל לשחרר אותו 

מהכלא. 
לא  הוא  לוויכוח.  נושא  לא  זה  שמבחינתו  השיב  משה  גדליה  רבי 
לו  שיקרא  רוצה  המפקד  אם  השבת.  יום  בעצם  עט  עם  יחתום 

במוצאי שבת, הוא ישמח לחתום ולצאת החוצה. 
יזכה לצאת מכאן  יודע אם  יחתום עכשיו, מי  לו שאם לא  הסבירו 
בכלל. ההחלטה יכולה להשתנות בכל רגע, ובכלל, מי ערב לו שיחיה 
עד צאת השבת. אבל רבי גדליה משה בשלו, הוא אינו מוכן לחתום 

בשום פנים ואופן. 
והנה עמד שם יהודי נוסף, שהיה גם הוא בין הכלואים בבית הסוהר, 
וכמו רבי גדליה משה גם הוא נתפס בגלל שמירת המצוות ולימוד 
טופס  על  מלחתום  להימנע  הוא  גם  החליט  יהודי  אותו  התורה. 

השחרור, למרות הסכנה הכרוכה בדבר.  
יהודי  ואבוי,  אוי  לאחוריו:  ונרתע  לדבר,  לב  משה  גדליה  רבי  שם 
"תביא  וחלילה,  חס  לחתום.  רוצה  לא  והוא  נפשות  בסכנת  נמצא 
לי את הטופס שלו", אמר למפקד הכלא, "אני אחתום עבורו. זאת 

מצווה לחלל שבת כדי להציל אותו ממקום כזה". 
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נפש  מסירות  עיניו  לנגד  ראה  הוא  מאוד.  התרגש  הכלא  מפקד 
אמתית של אדם המוסר נפשו למען שמירת מצוות דתו. באותו רגע 
החליט המפקד לחתום בעצמו במקום שני היהודים הללו, ולשחרר 
אותם בלי שום תנאי. כך יצאו גם רבי גדליה משה וגם היהודי הנוסף 

בלי לחלל שבת. 
צריך להוסיף ולומר שכמובן פקידים ומפקדים בכאלו מקומות אינם 
מתרגשים מצדקותו ומסירות נפשו של יהודי, אלא שהפעם הקב"ה 
משמים  נס  המיוחדת,  ההתרגשות,  את  הכלא  מפקד  בלב  הכניס 

בזכות צדקותו המופלאה של רבי גדליה משה זצ"ל. 
אותו רבי גדליה משה, שכל כך נזהר בכבוד חברו, סגר פעם דלת, 
ונגרם  האצבע,  על  אולי  או  הרגל  על  ילד,  על  נסגרה  היא  ובטעות 

לילד כאב וצער מזה. 
עמד רבי גדליה משה וקיבל על עצמו תענית כדי לכפר על החטא 
החמור שחטא כביכול, כשסגר את הדלת ופגע בטעות בילד יהודי!". 

צביטה בלב 
"נו... תשאלו איך הסיפור הזה נוגע אלינו", מחייך רבי נח שליט"א, 
ואני סוגר  15, אני לא ברוסיה, חיי לא בסכנה,  או   14 בן  "אני בחור 
דלתות ופוגע לא פעם בחברים בטעות. אני מבקש מהם סליחה יפה 
וממשיך הלאה, הם סולחים לי בקלות ולא מצפים ממני לצום כדי 
לכפר על החטא הנורא הזה... אז מה הוסיף לי הסיפור הזה? לכאורה 

הוא לא הוסיף כלום... 
שמעת  רק  אם  לסיפור.  מקשיבים  איך  תלוי  שזה  היא  "התשובה 
היהודי  לחתום,  רצה  לא  הוא  יפה,  עלילה  פה  היתה  יפה,  סיפור 
השני סירב גם הוא לחתום, רבי גדליה משה קפץ ורצה לחתום ואז 
מפקד הכלא אמר לו, לא צריך, אל תחתם, אני אחתום ואתה תצא 

החוצה... סיפור נחמד... 
נגע  כשזה  הללו.  הסיפורים  שני  את  לשמוע  אחרת  דרך  יש  "אבל 
או  נפש,  מסירות  עצמו  על  וקיבל  משה,  גדליה  רבי  החמיר  אליו, 
ליהודי  נגע  כשזה  אבל  חיים.  בסכנת  נמצא  שאינו  החליט  שאולי 
אחר, זה היה פשוט לו שזאת מצווה גדולה לחתום בשבת. למה? כי 
פיקוח נפש דוחה שבת, ייתכן שליהודי השני כן נשקפת סכנת חיים. 
ואנחנו,  וכבר קיבל על עצמו תענית,  "הוא סגר בטעות את הדלת 

כמה פעמים אנחנו עושים כאלו דברים לא כל כך בטעות. 
"זה צריך לתת לבחור 'צביטה' קטנה בתוך הלב. תראה איפה אתה 
נמצא! מקודם אתה שמת לעצמך הרבה חלב בקפה, למרות שידעת 
שבגלל זה לא יישאר לחבר שלך כלום. לא יכולת לשים לעצמך קצת 

פחות כדי שגם לשני יהיה קצת??? 
כשהוא  שלו  בחברים  להתחשב  מבחור,  מדי  גבוהה  דרישה  "זאת 

לדורות  ששייך  משהו  זה  מצומצמת?  החלב  וכמות  קפה  שותה 
עברו? לראשונים כמלאכים? בחור בן זמנינו לא מסוגל להגיע לדרגה 

כזאת מופלאה של ויתור חלקי??? 
אומר  לא  זה  ממנו.  וללמוד  סיפור,  לשמוע  שאפשר  לומר  "כוונתי 
שמצפים מבחור צעיר להגיע מחר לדרגה של הרבי מזוועהיל. אפילו 
מאדם מבוגר לא מצפים להגיע לכזאת דרגה נשגבה, אבל כן מצפים 
מאתנו שנשמע את הסיפור הזה ונראה איך זה נוגע אלינו. מה אנחנו 
יכולים ללמוד ממנו כדי להשתפר בעצמנו. כשבחור שומע סיפורים 
בצורה הזאת, אין ספק ששמיעת הסיפורים היא כמו לימוד בספר 
מוסר או בספר חסידות, היא גם מעוררת אותו להשתפר, גם מציבה 
לו יעדים, וגם גורמת לו להבין איפה הוא נמצא ביחס לצדיקי עולם, 

וכמה עוד יש לו להתקדם כדי לזכות להגיע לאבק שעל רגליהם.
"ועל זה אמרו חז"ל שצריך כל אדם לומר "מתי יגיעו מעשי למעשי 
איזושהי  הפחות  לכל  לנו  שתהיה  'נגיעה',  מלשון  יגיעו   – אבותי" 
נגיעה קלה במעשיהם הגדולים והעצומים של אבותינו הקדושים". 

השאלה היא עד כמה ה'ירידת הדורות' משפיעה על כל בחור בפני 
עצמו. אם אנחנו בדור כזה שפל, אולי המשמעות של זה היא שאני 
ממילא לא אהיה צדיק כמו צדיקי הדורות הקודמים, ואם כן למה אני 
צריך כל כך להתאמץ, כשממילא היכולות שלי מאוד מוגבלות ובכל 

מקרה אני לא אצליח להגיע רחוק... 
"חס וחלילה לומר דבר כזה. ונסביר את הדברים על פי שני מאמרים 

ידועים מהרבי רבי זושא מאניפולי זיע"א. 
"אמר הרבי רבי זושא שאם אברהם אבינו ע"ה, היה רוצה להתחלף 
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מי יודע אם יזכה לצאת 
מכאן בכלל. ההחלטה 
יכולה להשתנות בכל 
רגע, ובכלל, מי ערב לו 
שיחיה עד צאת השבת
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אתו שהוא יהיה אברהם אבינו, ושאברהם אבינו יהיה זושא, הוא לא 
מקרה  בכל  הרי  מזה?  לקב"ה  יש  רווח  איזה  כי  למה?  מסכים.  היה 

יישאר אברהם אבינו אחד וזושא אחד... 
יתבעו  לא  שבשמים  אמר  זושא  רבי  שהרבי  ידוע,  מאמר  עוד  "יש 
אותו "למה לא היית כמו אברהם אבינו", יתבעו אותו "למה לא היית 
כמו הזושא שבדרגא הגבוהה שהיית אמור להיות". כלומר, כל אחד 
שלו.  התפקיד  את  למלא  צריך  אחד  וכל  שלו,  התפקיד  את  לו  יש 
אם היו שמים אותך לפני 500 שנה ובמקומך היו שמים מישהו אחר 
מאותו דור שיהיה בשנים הללו, הקב"ה היה מרוויח מזה משהו? לא 
ולא, בכל מקרה יש אחד בדור ההוא ואחד בדור הזה, אז אתה בדור 

הזה צריך לעשות את החלק שלך בצורה הטובה ביותר. 
נכון, אנחנו בעקבתא דמשיחא. נו... אז מה? מי שיש לו ראש, ידיים 
ורגליים הכל יש לו, אבל חסרים לו עקבים חלילה, מה הוא? הוא לא 
יכול ללכת. אם הקב"ה שם אותנו בעקביים, אז אנחנו צריכים למלא 

את תפקיד העקבים בצורה הכי טובה שאנחנו יכולים. 
כעין זה מובא בשם הרה"ק רבי דוד'ל מלעלוב זיע"א שאמר שקורח 
טעה בכך שרצה להיות כהן גדול ולכן הוא חלק על משה רבינו. אמר 
רבי דוד'ל שאם קורח היה יודע שאפשר לפעול ולהתעלות מאחורי 
בית  של  בזוי  והכי  פשוט  הכי  במקום  הכנסת,  בית  בירכתי  התנור, 
הכנסת, אפשר לפעול משם בדיוק כמו הכהן גדול לפני ולפנים, אם 
קורח היה יודע את זה, הוא לא היה חולק על משה רבינו, וזאת היתה 

הטעות הגדולה שלו. 
בעקבתא  להיות  יכולים  שאנחנו  היא  הדברים  של  המשמעות 
שגרמו  כמו  עצומה  ולשמחה  רוח  לנחת  לקב"ה  ולגרום  דמשיחא, 

הצדיקים הקדושים והטהורים בדורות הקדמונים. 
הרי הקב"ה הכל בידו, הכל מאתו, הכל שלו. אף אחד לא עושה לו 
טובה, הוא לא צריך טובות מאף אחד. הוא שיבץ את הנשמות שלנו, 
כל אחת במקום שלה, ואנחנו צריכים לעשות את המקסימום כדי 

לעשות לו נחת רוח. 
מאבות  נמוכה  יותר  בדרגה  אנחנו  הדורות,  ירידת  יש  נכון,  אז 
לקב"ה  לעשות  יכולים  אנחנו  גם  אבל  הדורות,  ומצדיקי  הקדושים 

נחת רוח לא פחות מהם. 
חסידיים,  בחורים  היום  רואה  אני  משהו.  עוד  לומר  רוצה  ואני 

חסידישע בחורים רציניים, עובדי ה' אמיתיים. בחורים שכל כולם 
שקידה  איזו  עדינות,  איזו  בפניהם,  להתבייש  ממש  לה'.  קודש 
ומאמינים  מקווים  מאוד  ואנחנו  וקיים,  חי  ישראל  עם  והתמדה. 
אני  עכשיו,  יקרה  לא  זה  חלילה  אם  אבל  במהרה,  משיח  שיבוא 
בחורים  כאלו  יהיו  שנה  ומאתיים  מאה  בעוד  שגם  לכם  מבטיח 
צדיקים ויקרים, בורא עולם מנהיג את העולם, ועם כל הניסיונות 
אנשי  פסו  לא  עדיין  אליו,  יורדים  האלו  שהדורות  המצב  ושפל 
ויש לו לקב"ה ד' אמות של הלכה ושל תורה בעולמו כמו  אמנה, 

שהיה בכל הדורות! 
אותה  ייקחו  הבחורים  אם  אשמח  ואני  עובדה,  עוד  אציין  לסיום, 

כנקודה למחשבה: הרי ירידת הדורות היא בכל דור ודור. 
קרוב  ממש  כבר  זה  שנה,   150 או   100 לפני  היה  מה  נסתכל  בואו 
לעקבתא דמשיחא, הדור האחרון ממש, 5,600 שנה לבריאת העולם, 
עם כזאת ירידת הדורות לכאורה כבר לא היו אמורים להיות צדיקים 

גדולים. 
הבעלזער  איש,  החזון  את  לנו  היה  ההוא?  בדור  לנו  היה  מי  אבל 
דבר,  לשם  היתה  המופלאה  שקדושתו  מהוסיאטין  הרה"ק  רב, 
הרבי הקדוש רבי שלומק'ה מזוועהיל שאי אפשר לתאר בכלל את 
עוצם גודל קדושתו, אני עצמי זכיתי להסתופף בצלו של רבינו בעל 
ה'ברכת משה' מלעלוב זיע"א, פחד פחדים, השראת השכינה היתה 
נולדו באלף השנים הראשונות של בריאת העולם,  עליהם. הם לא 
גם לא באלף השנים השניות או השלישיות. אתם יודעים באיזו שנה 
נולד בעלזער רב? הוא נולד בשנת ה' אלפים תר"מ. החזון איש נולד 
שנה קודם לכן בשנת ה' אלפים תרל"ט. נו... הם לא היו גדולי עולם? 

הם לא היו קדושי עליון? 
אני,  מי  אני,  "מה  מחשבות  כאלו  עם  מתעסק  היה  איש  החזון  אם 
זה כבר הרבע הרביעי של האלף השישי... עקבתא דמשיחא, ירידת 
הדורות, אין לי סיכוי להגיע רחוק...", אם זה מה שהוא היה חושב 

לעצמו, לא היינו זוכים לחזון איש. 
יכול להתעלות מעלה מעלה.  כל אחד  להגיע רחוק,  יכול  כל אחד 
מתקדש  הוא  ה'  רצון  עושה  שכשאדם  הקדושים  בספרים  כתוב 
עליך  ולא  ונשגבות.  עצומות  לדרגות  להגיע  ואפשר  ומיטהר, 

המלאכה לגמור!

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב
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קשה לך?
זקוק לעזרה?
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באחד הימים נכנס ה"חפץ חיים" לישיבה וראה את הבחור החדש. 
"איך קוראים לך?", שאל. "לייבל". "מהיכן אתה?" "מוילנא". "מהו שם 

משפחתך?" "ברוידא". "האם אתה בנו של העשיר הגדול ברוידא מוילנא?" 
"כן" ענה הבחור. "ומה אתה עושה כאן?" שאלו ה"חפץ חיים"

הגה"צ רבי אריה שכטר זצ"ל על ההצלחה כשי דביקות במטרה  

שקיבלו  מאלו  אחד  לכל  אומר  היה  זצ"ל  חיים"  שה"חפץ  שמעתי 
נדוניה גדולה: "אם רשום לך להפסיד את הנדוניה, אני מברך אותך 
שתפסיד אותה תוך פרק זמן קצר, משום שאם ח"ו תפסיד אותה 
רק בעוד שנתים, כבר תספיק להפסיד את אחיזתך בעמל התורה 
ואת עתידך להיות אדם גדול. אם תצא לעולם ביזנס – יקשה עליך 
לחזור וללמוד גם לאחר שתאבד את הכסף. אבל אם תפסיד מיד – 

עדין תשאר במעמדך הקודם, ועם ישראל ירוויח עוד אדם גדול".
בישראל  גדול  חכם,  תלמיד  להיות  חשוב  יותר   – התורה  דעת  זוהי 
רבות  צדקות  בממונו  לעשות  יוכל  אם  גם  עשיר,  להיות  מאשר   –

וגדולות, כולל החזקת תורה.
בחור צעיר, כבן חמש-עשרה, הגיע לישיבת ראדין, באמצע הזמן. 
הוא היה לבוש בצורה מכובדת, שהוכיחה כי הוא בא מבית אמיד. 
באותה  בהתמדה.  ללמוד  התישב  השיבה  להיכל  כשנכנס  מיד 
תקופה לא היה לבחורים אוכל בישיבה, והיה צורך לסדר להם בעלי 
שיארגן  מאיש  ביקש  לא  הזה  הבחור  ימים".  "אכלו  הם  שם  בתים, 
מילא  הוא,  ומה  הוא  מי  אותו  לדובב  שניסו  וככל  לאכול,  מקום  לו 
פיו מים, וכל מה שהסכים לומר הוא שקוראים לו לייבל. אפילו את 

מקום מגוריו לא גילה.
מידי פעם נידבו לו הבחורים את ה"ימים" שלהם, והסכימו לותר על 
מקומם לטובתו. ביום שלא נמצא מתנדב  הוא נותר בצום, ולפעמים 

היה זה פעמים או שלוש בשבוע.
באחד הימים נכנס ה"חפץ חיים" לישיבה וראה את הבחור החדש.

"איך קוראים לך?", שאל. "לייבל". "מהיכן אתה?" "מוילנא". "מהו 
שם משפחתך?" "ברוידא".

"האם אתה בנו של העשיר הגדול ברוידא מוילנא?" "כן" ענה הבחור. 
"ומה אתה עושה כאן?" שאלו ה"חפץ חיים".

השכלה",  לרכוש  באוניברסיטה,  ללמוד  ללכת  שעלי  החליט  "אבי 
אמר הבחור, "כדי שאוכל להמשיך ולנהל את עסקיו הענפים, ואוכל 
גם להיות מחזיק תורה גדול. אולם נפשי חשקה בתורה! מובן שהורי 
הבית,  את  לעזוב  נאלצתי  כן  ועל  תכניתם.  על  לוותר  הסכימו  לא 

ובאתי ללמוד כאן בישיבה".
נענה ה"חפץ חיים" ואמר לו: "מהיום הזה אתה הופך להיות בן ביתי, 

ואוכל על שולחני".
ואכן, במשך מספר שנים זכה לייבל להיות בן בית, ומשמשו בקודש 

של ה"חפץ חיים" זצ"ל.

באותה תקופה נגזרה גזרה שיש להכניס לימודי חול לחומר הלימודים 
כדי  השלטון  ראשי  עם  נפגש  חיים"  ה"חפץ  הקדושות  בישיבות 
להשתדל לבטל את רוע הגזירה. לייבל משמשו, הלך איתו. תמונתו 
של ה"חפץ חיים" כשהוא ניצב מול אנשי השלטון ומדבר על ליבם 

הופצה בכל העיתונים.
לו  הגישו  משרתיו  בוקר.  ארוחת  ואכל  ביתו  ישב  ברוידא  העשיר 
את העיתון היומי, ולהפתעתו הרבה הוא רואה את לייבל בנו, עומד 
עמקי  עד  התרגש  הוא  בידו.  אוחזת  וידו  חיים",  ה"חפץ  של  לצידו 
נשמתו: "במה זכה לייבל שלנו לכבוד הגדול הזה להיות משמשו של 

רבן של כל ישראל?"
הוא החליט, על אתר, שהם שגו בהחלטתם כאשר התנגדו ללימודיו 
של לייבל בישיבה ועליהם לתקן זאת. הגביר יחד עם אשתו מיהרו 

לראדין כדי לפייס את בנם, ומאז חיו איתו בשלום ובאהבה.
ה"חפץ חיים" נפטר בחודש אלול תרצ"ג. ימים ספורים לפני פטירתו 
הוא קרא לליבל והחל לבכות: "הנביא אומר: 'בקשו צדק בקשו ענוה 
אולי תסתרו ביום אף ה'' )צפניה ב, ג(. אולי, אולי, תסתרו ביום אף 
חפציך  כל  את  תאסוף  פטירתי  אחרי  עליך:  מצווה  אני  לייבל!  ה'. 

ותסע לארץ ישראל! אולי תסתרו ביום אף ה'".
של  משפחתו  ומכל  השניה,  העולם  מלחמת  פרצה  תרצ"ט  בשנת 
לייבל לא נותר לפליטה אלא הוא. הצלתו היתה כתוצאה ממסירות 
את  עזיבתו  התורה,  לימוד  למען  מסירותו  שלו  המופלאה  הנפש 
בית הוריו העשירים על כל המשתמע מכך, ואהבתו העזה ללימוד 
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בורסת היהלומים של בלגיה הומה לקוחות בכל העת – אנשים למאות 
נכנסים ויוצאים, ויהלומים יקרים נמכרים בזה אחר זה. בטרם החל הגנב 

לתור אחר אחד העשירים בחן מקרוב את התצוגה המפוארת, לאחר 
שעבר בין עשרות הדלפקים, מצא בתצוגה היקרה ביותר יהלום אחד 

גדול ומופלא, שמחירו האגדי נסק למליונים. הוא החליט 'לסגור ענין' 
על זה היהלום

הגה"צ רבי גמליאל רבינוביץ שליט"א על היהלומים שנמצאים אצל כל אחד ואחד

היה היה גנב גדול, בקי ומומחה במקצועו, מידי יום היה מבצע גניבות 
ענק, וברוב זריזותו ומומחיותו לא נתפס מעולם.

הענקית  היהלומים'  'בורסת  אודות  לאזניו  שמועה  הגיעה  והנה 
שבעיר 'אנטוורפן' שבבלגיה, שם נמכרים היהלומים היקרים ביותר 
בעולם. בגניבת יהלום אחד שכזה יכול היה להתעשר עושר רב! קם 

אפוא אותו גנב והפליג למלאכתו אל אנטוורפן הרחוקה..
בהגיעו אל 'מקום העבודה' החל לבחון מקרוב את אמצעי השמירה 
היא  זה  בנין  שהגנבה בתוך  גילה,  לאחר מעקב מדוקדק  שבמקום, 
כמעט בלתי אפשרית – אמצעי השמירה וכללי האבטחה הנוקשים 
שבמקום לא השאירו שום אפשרות ראלית לביצוע גניבה מוצלחת. 
אך לא איש כהאי גנב בישא דנן יאמר נואש; אם כבר הגעתי עד כאן, 

אמר לעצמו לא אצא מכאן בידיים ריקניות!
מהלכי  אחר  מקרוב  ועקב  נוספים,  ימים  כמה  במקום  נשאר  הוא 
מתחילה  כולן.  כל האפשרויות  היטב את  הוא בדק  כולה.  הבורסה 
חשב לשלוח את ידו במחזורי היבוא והיצוא של היהלומים בכניסתם 
של  'משלוח'  שכל  גילה  מהרה  עד  אך  ביציאתם,  או  הבורסה  אל 
יהלומים מתבצע ברכב משוריין ומוגן, ומלווה בשני שומרים חמושים 
באקדחים דרוכים בכל שעת הנסיעה, ובליווי המארז מן הרכב ועד 
הכספת. ממילא אפשרות זו ירדה מן הפרק... כיוצא בדבר כל שאר 

הדרכים שנבחנו סביב הבנין בעין מומחית, נפסלו בזו אחר זו.
בידו  גניבתו  תעלה  לא  עצמה  הבורסה  שמיהלומי  הגנב  כראות 
העשירים  הלקוחות  אצל  מזלו  את  ולנסות  כיוון  לשנות  החליט 
אמצעי  נוקטים  אינם  כנראה  שהם  הניח  הוא  היהלומים.  רוכשי 
של  האישי  תיקו  ומתוך  עצמה,  כבבורסה  כך  כל  קפדניים  זהירות 

אחד הנגידים הנכבדים יוכל יותר בנקל 'למשוך' יהלום יקר ערך!
שוק בורסת היהלומים של בלגיה הומה לקוחות בכל העת – אנשים 
זה.  אחר  בזה  נמכרים  יקרים  ויהלומים  ויוצאים,  נכנסים  למאות 
בטרם החל הגנב לתור אחר אחד העשירים בחן מקרוב את התצוגה 
הענק,  בבורסת  למכירה  המוצגים  נוצצים  יהלומים  של  המפוארת 
ביותר  היקרה  בתצוגה  מצא  הדלפקים,  עשרות  בין  שעבר  לאחר 
יהלום אחד גדול ומופלא, שמחירו האגדי נסק למליונים. הוא החליט 

בין  לו  הסתובב  מקום,  בקרבת  נשאר  היהלום;  זה  על  ענין'  'לסגור 
התצוגה,  את  לבחון  הבאים  הגדולים,  העשירים  אחד  כמו  השורות 
ותוך כדי הילוכו הכבוד הגניב מבטים חטופים על עבר אותו יהלום 

יוקרתי, כדי לתפוס מי הוא אותו עשיר שיניח ידו עליו.
לא ארכה השעה, ואל המקום הגיע אחד מעשירי תבל, שבא במיוחד 
לבלגיה כדי לרכוש יהלום יקר תפארת! לאחר סבב חיפושים ברחבי 

הבורסה, קנה את אותו יהלום שהועיד לעצמו הגנב לגניבה.
היהלום הוצא אחר כבוד ממקום מושבו בתוככי הזכוכית המשוריינת 
והמוגנת ועבר לידי העשיר הנכבד, תחת עיניו הבולשות של הגנב, 
שעמד מרחוק ולא גרע עין מכל התהליך כולו מתחילתו ועד סופו. 
את  כראותו  הנוצץ!  היהלום  של  ומיוקרתו  מיופיו  נדהם  ממש  הוא 
בתוך  היטב  הטמון  היהלום  עם  הבורסה  שערי  בעד  יוצא  העשיר 
תיקו האישי המונח בחיקו, יצא תכף בעקבותיו וערך בסתר מעקב 
צמוד אחיו לכל מקום שהלך. הוא המתין לשעת הכושר שתתאים 

לביצוע מזימתו השפלה.
לאחר כמה שעות שם העשיר את פניו לעבר הנמל המקומי, קנה 
ועד  במקום,  שעגנו  הפאר  מאניות  באחת  הפלגה  כרטיס  לעצמו 

מהרה נכנס פנימה ונבלע בבטן האניה.
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רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

מוקד 'גישמאק בלימוד' –
במיוחד עבורך

צוות אברכים תלמידי חכמים, 
ישתדלו יחד איתך למצוא

את הדרך שגם אתה
תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„

כראות הגנב את המצב החליט שדווקא כאן, בטלטולי הדרכים יוכל 
האניה,  תאי  בין  כאן   – לרשותו  הנכסף  היהלום  את  להעביר  בנקל 
קלה היא יותר מלאכת הגנבה... לפיכך מיהר הגנב הממולח לרכוש 
גם כן כרטיס הפלגה באותה אניה ומיקם את עצמו באותו חדר בו 

נמצא העשיר הנכבד.
במהלך ההפלגה מיעט העשיר לצאת מתאו המפואר ולהסתובב בין 
קומות האניה כשאר הנוסעים, כנראה מחשש לעשרו הגדול שנשא 
עמו... אולם בכל זאת הצליח הגנב לפשפש בתוככי מזוודותיו של 
את  נם  הנגיד  בעוד  לילה,  באישון  אם   – אחת  מפעם  יותר  העשיר 

שנתו, ואם בעת שעלה אל הסיפון לשאוף מעט אוויר.
ברום, להוותו, מכל אותן 'גיחות' העלה חרס בידו; הוא הפך וחיפש 
כלום.  ולא  לגלות  הצליח  ולא  מסתריו  ובכל  החדר  רחבי  כל  היטב 
של  האישי  תיקו  על  ידו  את  להניח  הפעמים  באחת  כשהצליח  גם 

העשיר לא מצא בו יותר מכמה שטרות בלבד, אבל יהלום אין!
התעלומה היתה גדולה – הרי הוא בעצמו עקב אחר העשיר בעיניים 
חדות מרגע ביצוע הרכישה, ולא גרע עין ממנו עדי הגיע והנה אל 
אניה זו! ברור היה לו אם כן שהעשיר מחזיק את היהלום כאן בבטן 

האניה, והתפלא מאד על כך שאינו מצליח להשיגו.
פעם אחת חזר העשיר לפתע אל החדר מן הסיפון העליון, ו'תפס' 
את הגנב דנן 'על חם', בעודו מחטט ומחפש בין מזוודותיו השונות... 
להפתעתו של הגנב לא נבהל העשיר ולא נרתע כלל – אדרבה על 
יודע אני  פניו נראה חיוך ערמומי והוא הביט בגנב בלגלוג, כאומר: 

היטב מה תחפש, אך כלום לא יעלה בידך!
היהלום  ואת  נכשל,  זו  בגניבה  שהפעם  אתר  על  הבין  מצידו  הגנב 
היקר כבר לא יוכל, כנראה, להעביר לרשותו. הוא נפל אפוא לרגלי 
העשיר הגדול, ביקש את סליחתו, והתחנן על נפשו שלא להסגירו 
לידי רב החובל, והבטיח שלא להציק לו יותר, העשיר בטוב לבו נענה 

להפצרותיו וסלח לו על מזימותיו.
בטרם פנה הגנב, ביקש מן העשיר להבהיר לו פשר דבר, "הרי עקבתי 
אחריך כל הזמן מרגע צאתך מבנין הבורסה עדי הגיעך אל המקום 
הזה, בטוחני שהיהלום נמצא כאן באניה, הפכתי כל פינה בחדר ולא 

מצאתיו, כיצד יתכן כזאת?"
העשיר חייך חיוך צופן סוד: "קלטתי אותך מן הרגע הראשון!" סיפר 
חשודות  תנועותיך  היו  שבבלגיה  הבורסה  בנין  בתוככי  "עוד  לגנב, 
לפיכך  ממך...  חששתי  שנקטת  ההסוואה  אמצעי  כל  ועם  בעיני, 
לעולם!  דעתך  על  יעלה  שלא  במקום  היקר  היהלום  את  החבאתי 
שם  הקולב...  על  כאן  התלוי  שלך!  מעילך  בכיס  מונח  הוא  והלא 

ידעתי שלא תחפשהו כלל..."
כך שב הגנב בידיים ריקות! ולא עלתה לו גניבתו ולא כלום!

מוסר ההשכל הנלמד מטיב זה המעשה!
אל  לך  "לך  חברך  של  אוצרותיו  בין  היהלום  את  לחפש  לך  חבל 
עצמך!" היהלום טמון בתוכך עצמך! יש בכך אוצרות נפלאים שלא 
יסולאו בפז, חפש אותם חיפוש אחר חיפוש, עד שיתגלה היהלום 

שלך – שבתוכך!
)מתוך 'טיב המעשיות'(
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בתוך הדברים פלט אחד מאנשי הצוות, ש"מאלו כבר לא יצא שום דבר". 
סיפר לי האיש שהיה שם שהרב ואזנר לבש פתאום צורה אחרת, ניכר היה 

עליו שהוא ממש הזדעזע לשמוע את המילים הללו. "חלילה וחס", אמר מרן 
זצ"ל, "אסור לומר ככה על אף תלמיד בעולם, ולא משנה כמה הוא חלש"

 הגאון רבי שמואל יוסף שטיצברג שליט"א, מרבני קהילת חסידי גור בבית שמש, 
ומחבר הספר 'שערי הברכה', בשיחה על יגיעה ועמל בלימוד התורה וקיום המצוות

את  למלא  אמנו  רבקה  באה  שכאשר  הק'  רש"י  שאומר  מה  ידוע 
בנערה  מדובר  שלא  אליעזר  ידע  ומכך  לקראתה,  המים  עלו  כדה, 
רגילה כמו שאר בנות המקום, רץ לקראתה וביקש ממנה שתתן לו 
הרבתה  ואכן  אשאב",  לגמליך  וגם  אדוני  "שתה  אמרה  מים,  מעט 

לשאוב עוד ועוד עד אשר כילו הגמלים לשתות. 
מדוע  זיע"א,  מברדיטשוב  הרה"ק  שמקשה  השאלה  גם  וידועה 
צריכה  והיתה  לגמלים,  שאבה  כאשר  גם  לקראתה  המים  עלו  לא 
בלי קושי,  ומתרץ שמצוות לא באות  ועוד,  עוד  ולשאוב  להתאמץ 
של  דרכה  היא  כך  כי  ולטרוח,  להתאמץ  צריך  מצווה  לקיים   וכדי 

תורה, להתייגע ולהתאמץ בקיום המצוות. 
בהקשר זה, שוחחנו עם הגאון רבי שמואל יוסף שטיצברג שליט"א, 
מרבני חסידי גור בבית שמש, ובעמח"ס 'שערי הברכה'. והוא מחכים 
מאלפים  סיפורים  כמה  בצירוף  מעניינות,  תובנות  בכמה  אותנו 

אודות הענין הזה.
"ישנו מכתב מהגאון רבי יצחק הוטנר זצ"ל, שבו הוא קובל על המצב 
הקיים ועל סגנון הכתיבה של הספרים על גדולי ישראל, שלטענתו 

חלקם גורמים קלקול בקרב בני הנוער. 
יכולים  ישראל  גדולי  על  סיפורים  איך  תמוה,  נראה  זה  "לכאורה 

לגרום לתוצאה הפוכה מהמטרה שלשמה הם מסופרים? 
מספרים  שבה  בצורה  נעוצה  הוטנר,  יצחק  רבי  מסביר  "התשובה, 
את הסיפור. כשמציגים את גדולי ישראל בשיא תפארתם, הילדים 
ובני הנוער עלולים לחשוב שהם נולדו כך, גדולים ועצומים. הם לא 
נולדו  הם  התורה,  ואדירי  הלבנון  ארזי  הדור,  ענקי  שאותם  יודעים 
כילדים רגילים ופשוטים. הם התאמצו, והשקיעו, למדו וחזרו ושיננו 
ומחסור, עם  עוני  עד שהגיעו להישגים כלשהם, הם התמודדו עם 
שהפכו  עד  והתאמצו  וטרחו  ויגעו  עמלו  הם  נפש,  ועוגמת  צער 

להיות גדולי התורה. זה לא בא להם ככה בלי שום מאמץ. 
התובנה  בו  לחדור  עלולה  האלו,  הסיפורים  את  קורא  "כשהילד 
שמדובר כאן על אנשים מזן שונה. זה לא קשור אליו. איך הוא קשור 
אליהם? לכל אותם ענקי הרוח? הוא סתם ילד רגיל שאתמול קיבל 
70 במבחן בגמרא, ושבוע שעבר נכשל במבחן בקיצור שולחן ערוך... 
"אז מה באמת צריך לעשות? שלא נספר לילדים סיפורי צדיקים? 
שצריך  בוודאי  וחלילה.  חלילה  הדור?  גדולי  על  איתם  נדבר  שלא 

לדבר איתם על זה, אבל צריך להדגיש חזור והדגש שכל אחד יכול 
לתלמיד  להפוך  מספיק,  יתאמץ  אם  מסוגל,  ילד  כל  לשם,  להגיע 
חכם מופלג. כל אחד אם יתקדם וייטהר ויחתוך מעצמו חתיכות של 

גשמיות, יוכל לגדול בתורה ולהפוך לאדם קדוש וטהור"... 

התמונה של הבית
כולו  כל  היה  זצ"ל,  אויערבך  זלמן  שלמה  רבי  הקדוש  הגאון  מרן 
קודש קדשים. הוא זכה להגיע למעמד של פוסק הדור, רבן של כל 
בני הגולה. דבריו נשמעו מקצווי הארץ ועד קצות תבל, כולם קיבלו 
למה  קשב  ברוב  יהודים  האזינו  בעולם  מקום  ובכל  פסיקותיו  את 

שהיה לו לומר בכל נושא הלכתי באשר הוא. 
כשהסתלק רבי שלמה זלמן לבית עולמו, היה זה בשנת תשנ"ה, אור 
ל-כ' באדר א'. באותם ימים התפרסמה בעיתונים תמונתו של מרן 
מי  של  הלב  את  ממיס  הבוהק  פניו  זיו  מיוחדת!  תמונה  איזו  זצ"ל. 
שמתבונן בתמונתו. איזו הדרת פנים! הקדושה ממש נשקפת מתווי 

הפנים העדינות והמזוככות הללו. 
גם אני הקטן זכיתי לעמוד שם, בין מאות אלפי המלווים, וזכיתי גם 
להיות בין אלו שצעדו לאחר מכן יחד עם כ"ק מרן אדמו"ר שליטא 
הגרש"ז  מרן  של  לביתו  עלה  המסע   בתום  שמיד  יבלחט"א,  מגור 

זצ"ל, כדי לנחם את בניו . 
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כשהגיע הרבי אל הבית הקטן בשכונת שערי חסד, הוא עמד בחוץ 
עצר לרגע והתבונן על הבית הדל והפשוט כל כך. השכונה עצמה 
יוקרה, אבל  החלה בשנים האחרונות לשנות צורה והפכה לשכונת 
וישן, בית קטן בו התגורר מרן  הבית של מרן הגרש"ז נשאר עלוב 
יכולת  מרן  בידי  היתה  לא  שכבר  משום  בניו  צעיר  עם  יחד  זצ"ל 

לסייע לו ברכישת דירה... 
עמד שם הרבי מגור שליט"א, התבונן על המראה הזה, ואמר: "היו 

צריכים לשים בעיתון את התמונה של הבית הזה...". 
קצת  בצורה  מגור  הרבי  ביטא  שאותו  רעיון,  באותו  מדובר  בעצם 
שונה. שלא נחשוב שרבי שלמה זלמן אויערבך נולד פוסק הדור! לא 
ולא! הוא גדל כילד כמו כל הילדים, בחור כמו כל הבחורים, ואברך 
כמו כל האברכים. הוא התייגע והתאמץ, הוא סבל מעוני ומחסור אך 

התמסר כל כולו לתורה הקדושה. כך הוא נהיה הגרש"ז אויערבך! 
רבי שלמה זלמן היה מספר על עצמו שהוא סובל מכאבים בעצמותיו 
כל ימי חייו, משום שבילדותו סבל מתת תזונה במשך כמה שנים כי 
באחת  שמיעה  לקוי  היה  שהוא  ידוע,  כן  כמו  בבית!  אוכל  היה  לא 

מאוזניו, במשך 25 שנה! בכלל טיפול רפואי לקוי. 
מסתכלים על התמונה הזאת ורואים מלאך! עלולים לחשוב שאולי 

זה לא נוגע אלינו. אנחנו בני אדם, והגרש"ז אויערבך היה מלאך. 
שלו,  הרצונות  כל  על  התגבר  שהוא  בגלל  מלאך!  היה  שהוא  בטח 
הוא הכניע את הגוף שלו ואת היצר שלו למען התורה הקדושה. הוא 
הדיר שינה מעיניו ולמד בשקידה עצומה, מתוך מאמצים כבירים עד 

שהוא הפך למלאך! 
למה זה משנה? מה הנפקא מינא? זה משנה כי המשמעות של זה היא 
שגם אני וגם אתה וגם ההוא שם שיושב מאחוריך בבית המדרש, כל 

אחד מאתנו יכול להפוך למלאך אם ישקיע ויתאמץ מספיק! 

בגומחה שעל יד הכיריים
לפני זמן מה שמעתי סיפור מדהים מפיו של הרה"ח ר' שלמה זלמן 
דבר  לי  סיפר  הוא  ירושלים.  בעיה"ק  המתגורר  גור  חסיד  שפיץ, 

ש'תפס' אותי מאוד חזק. 
אביו של הרב שפיץ התגורר בארה"ב בשכנות עם אחד מגדולי הדור 
של  תלמידו  שהיה  זצ"ל,  שטייף  יונתן  רבי  הקדוש  הגאון  הקודם, 
ה'שבט סופר' בפרשבורג, ושנמלט מהונגריה כאחד מניצולי רכבת 
כפי  שם,  הפוסקים  מגודלי  לאחד  והיה  בארה"ב  התיישב  קסטנר, 
שהעיד עליו רבינו הגר"מ פיינשטיין זצ"ל שכינה אותו בתואר 'גדול 

הדור'. 
קיבצו  שטייף  יונתן  רבי  של  הסתלקותו  שאחר  שפיץ,  הרב  מספר 
שנקרא  בחיבור  אותם  והדפיסו  שכתב,  התשובות  את  תלמידיו 

'שו"ת מהר"י שטייף'. 
באחת התשובות דן הגר"י שטייף בענין הדלקת כיריים, ובדבריו הוא 
כותב שהוא לא יודע איך בדיוק עובדים הכיריים ואיך מדליקים בהם 
את האש, אבל מתוך השאלה שנשלחה אליו הוא מבין כך וכך, ולפי 

מה שהוצג בפניו הוא יכול לומר שההלכה היא כך וכך... 
"אבא שלי התגורר בשכנות עם הגר"י", מספר הרב שפיץ, "ומעיד 

בין  קטנה  בגומחה  במטבח,  יושב  הגר"י  היה  רבות  שנים  שבמשך 
הכיריים לקיר, ושם היה הוגה בתורה לילות שלמים. 

"ולמה הוא היה יושב שם? כי הקור היה מקפיא את העצמות, ולא 
יושב שם, סמוך לכיריים, שם היה  לו תנור בבית, אז הוא היה  היה 
המקום היחיד בבית שהיה בו מעט חום, ושם היה הוגה בתורה מתוך 

מסירות נפש של ממש". 
עשרות שנים הוא ישב צמוד לכיריים, ולא היה לו מושג איך מעלים 

בהם אש! 
לא פלא שהוא היה גדול הדור... 

10, ורב  אז כשמספרים לנו על רב פלוני שידע את כל התנ"ך בגיל 
אולי  הסיפור  וכדו',  הש"ס  כל  את  ידע  כבר   13 שבגיל  פלוני  גדול 
טוב כדי שנדע על גדולתו של אותו גדול, אבל הוא לא מלמד אותנו 

לאיפה אנחנו יכולים להגיע. 
אדרבה! צריך לספר על גדולי ישראל שהגיעו למה שהגיעו בזכות 
נמוכים  היו  שלהם  הפתיחה  נתוני  שלפעמים  למרות  ויגיעה,  עמל 
במטרה  שלהם  שהדבקות  אלא  ממוצעים,  לאנשים  ביחס  מאוד 
שהגיעו  לאן  להגיע  להם  אפשרו  שלהם  העצמית  וההקרבה 

בסייעתא דשמיא. 

העץ שיודע 'יורה דעה' 
את המעשה הבא שאספר שמעתי מפיו של עד ראיה שהיה נוכח 
בשעת מעשה, וכך הוא סיפר: הגיעו פעם חברי הנהלה של תלמוד 
הת"ת  ענייני  על  ודיברו  זיע"א,  ואזנר  הגר"ש  למרן  כלשהו  תורה 
השונים, עד שהגיעו לדבר על כמה ילדים חלשים שיש בת"ת, ושיש 

איתם בעיות רבות וצריך לראות מה לעשות איתם. 
ש"מהילדים  אגב,  כבדרך  הצוות  מאנשי  אחד  פלט  הדברים  בתוך 
האלו כבר לא יצא שום דבר". סיפר לי האיש שהיה שם שהרב ואזנר 
לבש פתאום צורה אחרת. הוא דפק על השולחן בחוזקה, וניכר היה 

עליו שהוא ממש הזדעזע לשמוע את המילים הללו. 
תלמיד  אף  על  ככה  לומר  "אסור  זצ"ל,  מרן  אמר  וחס",  "חלילה 
כשהייתי  ככה,  אמרו  עלי  גם  חלש!  הוא  כמה  משנה  ולא  בעולם, 
זצ"ל  שמרן  שמעתי  אחרת  בהזמנות  דבר"...  ממני  יצא  שלא  ילד, 
סיפר שכשהוא שמע שאומרים שלא יצא ממנו שום דבר, הוא קיבל 
בהחלטה גמורה לשבת וללמוד בלא הפסקה, ואכן ישב ולמד במשך 

זמן רב בלי מנוחה, עד שנזל לו דם מהעיניים... 
אכן, ידוע המעשה עם הרב ואזנר, כשהוא נבחן לישיבת חכמי לובלין 
לא עמד בבחינה, ולכן רמז לו המשגיח שהוא לא התקבל לישיבה, 
המשגיח  יצא  מה  זמן  לאחר  אבל  לביתו.  בחזרה  לנסוע  יכול  והוא 
לבית המדרש, ושם הוא רואה את הנער כשהוא יושב ולומד בבית 
שנרמז  אחרי  המדרש  בבית  יושב  הוא  מדוע  ולפליאתו  המדרש, 
שהוא לא עמד בבחינה, השיב הנער כי יש עוד קצת זמן עד הנסיעה 
הבאה של הרכבת, ולכן הוא רוצה לנצל את הזמן וללמוד עוד משהו 
בינתיים, כשראה המשגיח את גודל חשקו בתורה, על אף האכזבה 
הגדולה שלא עמד בבחינה, מיד החליט לקבל אותו לישיבה. בעצם 
יגיעה ועיסוק בלתי פוסק בדברי  זה אותו רעיון, שקידה, השקעה, 
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מסופר על הרה"ק ה"אמרי אמת" מגור זי"ע, שפעם אחת ישב בסעודה 
עם נכדו, וכשהגיעו לברכת המזון קם ה"אמרי אמת" לקחת בעצמו "מים 

אחרונים".  שאלה אותו הרבנית "למה לא ביקשת מהנכד שיביא מים 
אחרונים כדי לחנכו במצוות?" ענה ה"אמרי אמת": רציתי לחנכו במידה זו, 

שמה שאפשר לעשות לבד מבלי להטריח מישהו אחר – יעשה לבדו...

פנינים נפלאים מהגאון רבי שלמה זלמן פרידמן שליט"א  אב"ד סאנטוב ליקווד

הרה"ק  על  פעם  אמר  זי"ע  מטאלנא  יוחנן  רבי  שהרה"ק  מספרים, 
ורבי  זי"ע, שחוץ מכל מעלותיו כמנהיג הדור  ה"בית ישראל" מגור 
כל  של  צרכיו  את  היטב  ידע  הוא  מיוחד,  מחנך  גם  היה  לחסידים, 
בין  והסתובב  כבודו  על  הסתכל  לא  הרבי  אברך.  וכל  בחור  כל  ילד 

הבחורים. 
והמשיך ואמר אימרא נפלא שאמר ה"בית ישראל" זי"ע, וכך אמר: 
בפסוק נאמר )בראשית כ"ה, כ"ב(: ויתרוצצו הבנים בקרבה, ואיתא 
ליד בתי מדרשות  ליד בתי ע"ז עשו מפרכס לצאת  ברש"י, עברה 

יעקב אבינו מפרכס לצאת. 
ולכאורה נשאלת השאלה, בשלמא מה שעשיו רוצה לצאת, זהו מפני 
שאין לו בתי ע"ז, אבל לשם מה רוצה יעקב לצאת לבית מדרש, הרי 
יושב ולומד תורה מהמלאך, וכמו שאמרו חז"ל )מס' נדה דף ל' ע"ב( 
שקודם שהתינוק נולד, המלאך מלמדהו כל התורה כולה, ולמה א"כ 

רצה יעקב לצאת.
אלא תירץ ה"בית ישראל", מוטב ליעקב אבינו שלא ללמוד ממלאך, 

העיקר לא להיות בחברת חבר רע כעשיו... 
מחנך  של  ווארט  "זה  לשונו  במתק  זצ"ל  מטאלנא  הרבי  והוסיף 

שמבין בחינוך"...
ואכן – אמר הרבי מטאלנא – ה"בית ישראל" זי"ע עסק הרבה בזה 
שיהיה לכל אחד חברותא טוב, שיסתובבו בין חברים טובים, עד כדי 
– שיותר כדאי להפסיד לשם כך לימוד  כך חשובה החברה הטובה 

תורה ממלאך ה', ובלבד שלא יהיה לו חבר רע!...

בפסוק נאמר )דברים כ"ה, ב'(: והכהו לפניו כדי רשעתו. 
אל הרה"ק ה"פני מנחם" מגור זי"ע נכנס פעם מחנך כדי לדבר על 
שחבריו  ילד  על  לפניו  סיפר  הדברים,  בין  חינוכיים.  עניינים  כמה 
חבריו  לב  על  לדבר  מנסה  שהוא  וכמה  אותו,  ומכים  לו  מציקים 

שיפסיקו להציק לו ולצער אותו, זה לא עוזר מאומה.
אמר לו הרבי לאותו מחנך: צריכים לומר למלמדים, שעליהם להסביר 
להתלמידים מה שאומר בעל הטורים )שמות ל', ב'( שהנותן צדקה 
אינו מפסיד, כי הכסף חוזר אליו, והרמז הוא במילה "ונתנו" שאפשר 
לקרוא ישר והפוך, כי מי שנותן צדקה, הקב"ה מחזיר לו חזרה כפל 

כפליים. כך כאשר מכים או מציקים, עליהם לדעת כי המכות יחזרו 
אליהם, כי גם המילה "והכהו" אפשר לקרוא ישר והפוך, לרמז שמי 

שמכה את חבירו, הן בידיים והן בדיבור, מכה את עצמו...

ישב  אחת  שפעם  זי"ע,  מגור  אמת"  ה"אמרי  הרה"ק  על  מסופר 
בסעודה עם נכדו, וכשהגיעו לברכת המזון קם ה"אמרי אמת" לקחת 

בעצמו "מים אחרונים". 
שאלה אותו הרבנית "למה לא ביקשת מהנכד שיביא מים אחרונים 
זו,  כדי לחנכו במצוות?" ענה ה"אמרי אמת": רציתי לחנכו במידה 
יעשה   – אחר  מישהו  להטריח  מבלי  לבד  לעשות  שאפשר  שמה 

לבדו... 
על פי זה שמעתי ליישב מה שקשה על הפסוק )בראשית י"ח, ז'(: 
ואל הבקר רץ אברהם ויתן אל הנער, ומפרש רש"י: אל הנער – זה 
אבינו  אברהם  רץ  מדוע  ולכאורה,  במצוות.  לחנכו  כדי  ישמעאל, 
בעצמו אל הבקר ורק אח"כ נתן אל הנער? והלא כדי לחנך את הנער 

היה אברהם צריך לשלוח אותו גם להביא את הבקר.
אלא, אברהם רצה כאן לחנך את בנו בשני הדברים: קודם רץ אברהם 
אבינו בעצמו, ועל ידי זה חינכו שמה שאפשר לעשות לבד – עושים 
את  לסיים  לנער  נתן  ואח"כ  כך,  לשם  אחרים  מטריחים  ואין  לבד, 
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אומר ה"חתם סופר": הבהמה היא סמל וביטוי לשפלות ולגסות. אין 
דבר שפל יותר מהבהמה, ואין דבר בזוי יותר מהבהמיות. וממה עושים 

ספר תורה? מעור של בהמה. אומר ה"חתם סופר": לבהמה יכולה להיות 
תקומה, היא יכולה להפוך מדבר בזוי ושפל כל כך – לספר תורה קדוש 

ומקודש. ואם לבהמה יש תקומה, על אחת כמה וכמה שלאדם יש תקומה

הגה"צ רבי אהרן טויסיג שליט"א על הלימוד מקדושת ספר התורה

רגשי הקודש נוכח ספר התורה
מקובל  הישראלי.  לנהג  שיש  הסטיגמה  את  בוודאי  מכירים  כולם 
והוא לא חשוד על אדיבות  לו סבלנות,  אין  לומר שהוא קצר-רוח, 
את  שומעים  כבר  התחלף,  האדום  שהרמזור  לפני  עוד  רבה... 
שחלילה  שלפניהם,  באלו  המאיצים  מאחור,  הנהגים  של  הצפירות 

לא יתעכבו לרגע...
את  ולייחס  מישהו,  על  סרה  ולדבר  לעז  להוציא  לנו  חלילה  אבל 
החיסרון לעובדה שהוא מארץ ישראל. לכן, אם אפשר לפרוך את 

הסטיגמה הזאת נעשה זאת בשמחה.
הוא  כאשר  משמע-   תרתי  נוהג-  הישראלי  הנהג  כיצד  לב  שימו 
נקלע לתהלוכה של הכנסת ספר תורה. נוצרים פקקי תנועה, לאורך 
הכביש משתרך טור רוך של מכוניות. אך ראו זה פלא: אף נהג לא 
הרכב  מן  יוצאים  רבים  נהגים  רוח.  באורך  ממתינים  כולם  צופר, 
מפזזים  הקהל,  עם  מתערבבים  הם  ולשירה.  לתהלוכה  ומצטרפים 

לכבודה של תורה ומנשקים בחום את ספר התורה.
ספר  הכניס  יהודי  בעבר,  אלול  חודש  בראש  עובדא:  הווה  בדידי 
מתחילת  יצאה  התהלוכה  ברק.  בבני  הכנסיות  מבתי  לאחד  תורה 
קצר  זמן  בתוך  הראשי.  הרחוב  לאורך  ונמשכה  עקיבא  רבי  רחוב 
נוצר טור ארוך של מכוניות. בעיני ראיתי כיצד מאחד הרכבים יוצא 
ילדים. האבא הסביר לילדיו בעיניים בורקות:  נהג חילוני ועמו שני 
לנו כיפות"... הם  זו תהלוכה של ספר תורה. חבל שאין  "הסתכלו, 
שבקעו  החסידיות  המנגינות  לצלילי  כפים  ומחאו  הצד  מן  עמדו 
מהרמקול. אחר כך הצטרפו עוד ועוד נהגים, רובם גלויי ראש, ולא 

הסתירו את התרגשותם מהמחזה שנקלעו אליו.
היו שם שוטרים שפקחו על הסדר. ניגשתי לאחד השוטרים ואמרתי 
לו: "ערב טוב. אני רוצה לשאול אותך, אתה מכיר היטב את הנהגים 
הישראלים. איך אתה מסביר את ההתנהגות שלהם כאן? לאן נעלמו 

הצפירות והצעקות?"...
הוא השיב לי: "אני עשרות שנים במשטרה. מזמן שמתי לב לתופעה  
הזאת. אין לי הסבר. דברתי על כך עם חברים שלי במשטרה, גם הם 
שמו לב לכך, וגם להם אין הסבר. אבל זו עובדא: כשיוצא לי לפקח על 
הסדר והתנועה בתהלוכות של ספר תורה, אני יודע מראש שכללי 

ההתנהגות של הנהגים משתנים לבלי הכר. אינני צריך להתמודד עם 
נהגים עצבנים וצעקנים, כפי שאני מורגל בחיי היומיום".

חשבתי לעצמי: מה באמת ההסבר לתופעה המופלאה הזאת? מה 
הסוד?

ספר התורה – סמל ודוגמא למהפך מקצה לקצה
חושבני שמצאתי לכך רמז. הדבר הזה מבוסס על דברי קדשו של 

ההיליגע "חתם סופר" זצ"ל.
שנינו במשנה במסכת מכות )כב ע"א(: "כמה מלקין אותו? ארבעים 
חסר אחת, שנאמר )דברים כה, ב-ג( 'במספר ארבעים', מניין שהוא 

סמוך לארבעים".
אומרת על כך הגמרא: "אמר רבא: כמה טפשאי שאר אינשי דקימי 
תורה  בספר  דאלו  רבה,  דברא  מקמי  קיימי  ולא  תורה  ספר  מקמי 

כתיב ארבעים, ואתו רבנן בצרו חדא".
לפני  קמים  ואינם  תורה  ספר  לכבוד  שקמים  אלו  טפשים  כמה 
שלא  ועד  עומדים,  כולם   – תורה  ספר  כשמוליכים  חכם.  תלמיד 
מניחים אותו על הבימה או שמחזירים אותו לארון הקודש – כולם 
נשארים לעמוד. אבל כשנכנס תלמיד חכם לבית המדרש, לא תמיד 

מרגישים צורך לעמוד לכבודו.
צא וראה איזה כח וסמכות יש לחכמי התורה. הנה, למרות שבתורה 
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אחד.  ומפחיתים  חכמים  באים  מלקות,  ארבעים  במפורש  כתוב 
אלמלא חכמים, היו מלקים את האדם ארבעים מלקות, ורק בזכות 
חכמים מפחיתים לו מן המניין. זה הכח המיוחד של חכמים! אם כן, 
לכבוד  לקום  שעליו  וכמה  כמה  אחת  על  התורה,  לכבוד  שקם  מי 

חכמי התורה.
אומר ה"חתם סופר" זצ"ל רעיון שיש בו חיזוק עצום לכל יהודי.

שלא  לאחר  נפגשים  ידידים  שני  הבא:  המקרה  את  לעצמנו  נתאר 
התראו זמן רב. הם פותחים בשיחת רעים. "מה נשמע? מה חדש?" 
הם  בישיבה.  יחד  לימודם  מזמן  העבר,  מן  בזכרונות  מפליגים  ואז 
עם  קורה  ומה  פלוני  היום  עושה  מה  מתעניינים  שמות,  מעלים 

אלמוני...
למגיד  התמנה  הוא  ראובן?  את  זוכר  "אתה  לרעהו:   האחד  אומר 

שיעור בישיבה פלונית. הוא מצליח מאוד".
אתה  שיעור?  מגיד  "ראובן?  ומזדעק:  הדברים  את  שומע  השני 

בטוח? הרי בישיבה הוא לא פתח גמרא"...
משיב הראשון: "תופתע לשמוע: אחרי החתונה הוא תפס את עצמו 
לא  מופלג.  חכם  תלמיד  נהיה  רציני,  'שטעייגן'  עשה  הוא  בידיים. 

תכיר אותו".
"ומה עם שמעון?"

"הוא נהיה מו"צ בקהילה פלונית. הוא מצליח מאוד".
"מו"ץ? הרי אני זוכר שהוא לא ידע מה זה ש"ך, מה זה פרי מגדים, 

מה זה נקודות הכסף. על מה אתה מדבר?"
"כן, אבל מאז שהוא נכנס לכולל הוראה, הוא נהיה בעל הלכה גדול, 

למדן ובקי עצום, וצופים לו גדולות"...
יתכן  כיצד  מאמינים  שאינם  אלו  האלו?  מהסיפורים  הלקח  מה 
שההוא נהיה ראש ישיבה וההוא נהיה מורה הוראה, מה הם בעצם 

אומרים? שאם בעבר הוא לא למד, אין לו תקווה.
האם הם צודקים? 

אומר ה"חתם סופר": הבהמה היא סמל וביטוי לשפלות ולגסות. על 
הפסוק "אדם ובהמה תושיע ה'", אומרים חכמנו ז"ל )חולין ה ע"ב(: 

"אלו בני אדם שמשימין עצמם כבהמה".
אין דבר שפל יותר מהבהמה, ואין דבר בזוי יותר מהבהמיות. וממה 
עושים ספר תורה? מעור של בהמה. לוקחים בהמה, פשוטים את 
הסופר  תורה.  ספר  לשם  אותו  ומעבדים  קלף,  ממנו  עושים  עורה, 
מתחיל לכתוב עליו את פרשיות התורה, ולפני הכתיבה הוא אומר: 
הכתיבה  וגם  קדושה  מקבל  הקלף  כך  תורה".  ספר  קדושת  "לשם 
ועוד  יריעה  מעוד  תורה.  ספר  נוצר  לאט  ולאט  קדושה,  מקבלת 
אל  באה  התורה  ספר  שכתיבת  עד  גליון,  ועוד  גליון  עוד  יריעה, 

סיומה, ספר התורה הושלם.
כשר  תורה  "ספר  עצומה.  שלו  הקדושה  מושלם,  התורה  כשספר 
נוהגין בו קדושה יתרה וכבוד גדול" )רמב"ם הלכות ספר תורה י,ב(. 
אם חס וחלילה נפל ספר תורה, צריך לצום. וכן שאר דינים חמורים 

של קדושת ספר תורה.
יכולה  היא  תקומה,  להיות  יכולה  לבהמה  סופר":  ה"חתם  אומר 
– לספר תורה קדוש ומקודש. ואם  להפוך מדבר בזוי ושפל כל כך 
גם  תקומה.  יש  שלאדם  וכמה  כמה  אחת  על  תקומה,  יש  לבהמה 
מן  להשתנות  יכול  הוא  תקוה.  לו  יש  בתורה,  עסק  לא  שפעם  מי 
הקצה אל הקצה, לקבל את חשקת התורה, ולהפוך מעם הארץ גדול 

לתלמי חכם מופלג.
ולא  תורה  ספר  מקמי  דקימי  אינשי  שאר  טפשאי  "כמה   – לכן 
קיימי מקמי דברא רבה ". כמה טפשים אלו שרואים כיצד הבהמה 
יכול  שהאדם  מאמינים  אינם  אבל  תורה,  לספר  ונהיתה  התהפכה 
להתהפך ולהיות גדול בתורה. אם הבהמה יכולה, האדם בוודאי יכול!

לכל אדם מישראל יש קדושת ספר תורה
'ישראל' – ראשי תבות: יש ששים ריבוא אותיות לתורה. לכל יהודי 
יש ניצוץ קדוש, והניצוץ הזה בוער בו. גם יהודי שעד עכשיו לא היה 

קשור לתורה,
רואה  כשהוא  אבל  מתורה,  רחוק  הוא  כרגע  קיים.  שבו  הניצוץ 
הניצוץ  בו  מתעורר  אחת  בבת  תורה,  ספר  הכנסת  של  תהלוכה 

רוצה להרגיש 
טעם בלימוד?
יש לנו בשורה 

בשבילך!
המוקד פעיל בימים א-ה, בין השעות 19:30-22:30

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' 

לעזרתך בכל ענין ונושא 

1800-20-18-18
או בטל' 073-7078388 * השיחה חינם
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כאשר הגיע פעם הגאון רבי יצחק אייזיק כהנא שליט"א, רב ומו"צ 
בירושלים, להתפלל בישיבת סלונים הסמוכה לביתו, ניגש אליו האדמו"ר 

בעל ה'נתיבות שלום' מסלונים זצ"ל, בתקופה בה שימש כראש ישיבת 
סלונים לאחר התפילה ואמר לו בדרך צחות: "תמיד חקרתי, אם יש 

להעדיף להתפלל עם אנשים מבוגרים או שמא דוקא עם צעירים"

מאוצרותיו של הגאון רבי אליעזר טורק שליט"א

ההספד שהתורה קושרת לראשה של שרה אימנו כוללת תואר אחד 
חיי שרה". מפרש רש"י מדוע כפלה התורה בלשונה  'שני  ומיוחד: 
"ויהיו חיי שרה", ושוב "שני חיי שרה"? מלמד ש"כולם שוין לטובה". 
רש"י.  כוונת  את  ולהבין  לנסות  כדי  נשתברו  רבים  קולמוסים  והנה 
הרי המתבונן בפסוקי התורה ומעלעל מעט בקורות חייה של שרה 
היו  ומהמורות  נסיונות  ויסורים,  תלאות  כמה  יווכח  בה,  המובאים 
לקיחתה  במצרים,  שבייה  ימי  כשדים,  אור  ימי  בחייה;  חלקה  מנת 
הקשים  הימים  קיימא,  של  לזרע  צפייתה  גרר,  מלך  אבימלך  לבית 

שישמעאל גדל בביתה, ועוד. 
לכאורה, כיצד ניתן להגדיר את כל ימי חייה של שרה שכולם שוין 

לטובה? כשהיו לה גם לא מעט ימים קשים?
יודלביץ זצ"ל, בספרו 'מעיל שמואל' על  הגה"צ רבי שמואל אהרן 
הרוחניים,  חייה  אל  היא  שהכוונה  נאמר  אם  שגם  מעורר  התורה, 
עדיין הדבר טעון ביאור רב. הרי חלוקות הדעות ממתי הכיר אברהם 
הוא  שונות  דעות  ולפי  סד(,  תולדות  רבה  מדרש  )ראה  בוראו  את 
את  נחשב  אם  ושמונה,  ארבעים  בן  בהיותו  רק  בוראו  את  הכיר 
הפרשי הגיל בין אברהם לשרה שעמד על עשר שנים, נמצא ששרה 
הכירה את בוראה רק בגיל שלושים ושמונה! וכיצד ניתן לומר עליה 
שכל חייה שוין לטובה? הרי שלושים ושמונה שנים לא זכתה להכיר 

את בוראה? 
 רבי שמואל אהרן מסביר את הענין באופן נפלא. רק אצל אברהם 
אבינו ושרה אמנו ניתן להחשיב גם את השנים שעדיין לא זכו להכיר 
את בוראם כמי שהכירוהו, לפי שכל העת היו חוקרים ומחפשים מי 
פסקו  לא  הזמן  אותו  כל  ובמשך  העולם,  של  האמיתי  הבורא  הוא 

מלהתחקות אחר קסם סוד הבריאה. 
לכן, למרות שבתחילת חייה עדיין לא הכירה שרה את בוראה, אף 
שנים  אותן  גם  אדרבה  אלא  כחטא,  לה  נחשב  הדבר  אין  כן  פי  על 
נחשבים כחלק מעבודת הבורא בכך שטרחה לחפש ולמצוא אותו, 

והיטב שייך להגדיר את כל ימי חייה כשוין לטובה.
נפלא ביותר!

בשבח זה טמון בנוסף לקח נפלא ומוסר השכל עצום בעבודת ה':

הנה, פשטות הלשון 'כולם שוין לטובה' מורה על כך שכל חייה עברו 
עליה בלא שום שינוי. למרות שמצד כוחות הנפש המוטבעים באדם 
יותר  קשים  לזמנים  פעמים  ולמורדות,  לעליות  העת  כל  נתון  הוא 
שלא הכל מתנהל בם למישרים, ולחילופין ליום שההצלחה מאירה 
פנים. אך אצל שרה היתה בה מעלה מיוחדת בניגוד לטבע העולם, 
אחוזה  עליה,  של  ורציף  עקבי  במצב  נתונה  היתה  תמיד  שתמיד 

במעלותיה הגבוהות, ודבוקה באמונתה. בלי שינוי, בלי רפיון.
שלל  מתוך  זו  מעלה  דוקא  לפרט  בחרה  שהתורה  זאת  ומתוך 
מעלותיה הנשגבות של שרה, עלינו להסיק מכך שזה היה תמצית 

כל המעלות! והשבח הגדול ביותר שניתן להכתיר אותה! 
אך הדבר קשה מעט להבנה, כיצד יתכן שכל חייה עברו עליה לטובה 
עולם  של  לדרכו  בניגוד  זה  כאמור  סוף  סוף  הרי  שינוי?  שום  בלא 

שהאדם מטבעו נתון למצבים שונים כל העת?
אלא ההסבר הוא כך: 

עליו  גיל  ובכל  חייו,  במהלך  ושונים  קשים  מצבים  עובר  אדם  כל 
הנעורים  בשנות  הגיל.  לאותו  התואמות  הבעיות  עם  להתמודד 
האדם עדיין מלא בהמון מרץ והתלהבות, ומגלה עולם חדש, הכל 
מפליא בעיניו ומגרה. הוא עדיין לא הספיק להשכיל באופן מספיק 
חד וברור שהעולם איננו משחק, הוא בר חלוף, כל רגע שעובר אין לו 
תמורה. אך בשלב זה כח השאיפה והשמחה יחד עם שאר הכוחות 
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שפועלים וחיים באדם קיימים במלוא התוקף, ועליו להתמודד לרסן 
זמנו  את  ולנצל  לטובה,  אותו  שישמשו  הללו  הכוחות  את  ולהגביל 

כראוי לתורה ומצוות. 
משום  הזאת,  ובהתלהבות  במרץ  עצומה  מעלה  ישנה  שני,  מצד 
שהיא היא המדרבנת והמסייעת לו לאדם בלימוד התורה ובעבודת 
ה', ואם רק ישכיל לנתב את הרעננות והחשק שקיימים בו בנעוריו 

לענייני הרוח ועבודת ה', ייצא נשכר. 
תשוש  נעשה  הוא  הזקנה  לגיל  מגיע  האדם  כאשר  זאת,  לעומת 
לליבו  נגעו  - שבצעירותו  גם לדברים חשובים אחרים  יותר  ואדיש 
פעולה  וכל  כבעבר,  לו  עומדים  אינם  כוחותיו  אותו.  ועודדו  חזקו 
והנסיונות  התאוות  גם  אך  ומאמץ.  כח  יותר  הרבה  ממנו  דורשת 
כך  על  לו  נוסף  אצלו.  והתמעטו  נחלשו  בנעוריו  איתם  שהתמודד 
וכובד הראש שגורמים לו להתייחס אל החיים בצורה  נסיון החיים 
אחרת, אחראית ורצינית יותר. הוא מודע יותר לערך הזמן וליוקרתו. 
בשלב זה של ימי הזקנה, הנסיון של האדם הוא לסלק מעצמו את 

האדישות ולהחיות בו את הרגש וההתלהטות לתורה ועבודת ה'. 
האדמו"ר בעל ה'נתיבות שלום' מסלונים זצ"ל, בתקופה בה שימש 
כראש ישיבת סלונים, ביטא זאת היטב בשפת המעשה. כאשר הגיע 
בירושלים,  ומו"צ  רב  שליט"א,  כהנא  אייזיק  יצחק  רבי  הגאון  פעם 
להתפלל בישיבת סלונים הסמוכה לביתו, ניגש אליו ראש הישיבה 

לאחר התפילה ואמר לו בדרך צחות: 
או  מבוגרים  אנשים  עם  להתפלל  להעדיף  יש  אם  חקרתי,  "תמיד 
שמא דוקא עם צעירים. כי אצל הצעירים מצד אחד התפילה היא 
בהתלהבות גדולה בכל החיות והרעננות, אך מצד שני גם ה'קוגעל' 
ידם  על  ונאכל  נחטף  התפילה,  לאחר  רבה  בקידושא  המוגש 

בהתלהבות ובלהט... - 
"מאידך גיסא, אצל המבוגרים אמנם התפילה היא בקרירות, שמא 
מתוך חולשה שמא מתוך אדישות, אך גם ה'קוגעל' לאחר התפילה 

נאכל באותה אדישות ובקרירות...". 

על  אומרים  שליט"א,  קנייבסקי  הגר"ח  התורה  שר  מרן  של  בשמו 
הקנאה  אומר  הקפר  אליעזר  "רבי  כא(:  )ד,  באבות  התנא  דברי 
והתאוה והכבוד מוציאים את האדם מן העולם". שלא לחינם הזכיר 
רבי אליעזר הקפר את שלושת המידות הללו לפי סדר זה הכבוד אחר 
התאוה, והתאוה אחר הקנאה. משום שכך עיקר סדר התמודדויותיו 
של האדם. למרות ששלושת המידות הללו שייכות לכל הגילאים, 

אך העבודה העיקרית שייכת בעיקר לשכבת גיל מסויים: 
בהיותו  עוד  הראשון,  מהרגע  כבר  האדם  אצל  מתפתחת  'הקנאה' 
יניק רך וחסר דעת, כאשר הוא רואה אצל חבירו מיני מתיקה ליבו 
חומד ומקנא בו, וכבר בגיל זה עליו להתמודד ולהתגבר על הקנאה. 
'התאוה' היא מידה שמתמודדים עימה בעיקר בתקופה המאוחרת 
ואילו  הקדושה.  האכילה,  הראיה,  תאוות  הבחרות,  ימי  של  יותר 
מתחיל  זקנו  כאשר  השיבה,  בגיל  בעיקר  מתחילה  'הכבוד'  רדיפת 
וכיצד  לגדולה  עלה  פלוני  חבירו  כיצד  לראות  אכול  ליבו  להלבין, 
אחר  לרדוף  בו  מאיץ  והדבר  ממנו,  יותר  רב  כבוד  חלקו  לאלמוני 

הכבוד עד כלות...
כך בכל שלב ושלב של החיים האדם מתמודד עם נסיונות ומצבים 
הבעיות  על  גיל  בכל  לגבור  היא  והגבורה  החכמה  ובזמנם.  בעיתם 
אל  והשאיפה  הכיוון  את  לאבד  ולא  אז,  שצצות  והמהמורות 
חיובי.  באופן  אז  הקיימות  במעלות  להשתמש  ואדרבה  התכלית, 
בשנים הצעירות לנתב את מרץ נעורים והתאוות כדי להשיג מעלות 
החכמה ולרכוש יראת שמים. ומצד שני, בגיל הזקנה כאשר שולטת 
להכניס  כוחותיו  ובשארית  מהן,  לצאת  עליו  והאדישות  הקרירות 

חשק שמחה ומרץ נעורים בעבודת ה'.
הגה"צ רבי חיים טודרוס הרשלר זצ"ל, מפארי גידוליה וצדיקיה של 
הגה"צ  הגדול  רבו  כי  בערגה  לספר  רגיל  היה  חסד',  'שערי  שכונת 
רבי צבי הירש ברוידא זצ"ל, חתנו של ה'סבא מקעלם' – מרן הגאון 
רבי שמחה זיסל זיו זצ"ל, היה משנן כל העת את הפסוק: "זכור את 
שנים  והגיעו  הרעה  ימי  יבואו  לא  אשר  עד  בחרותיך  בימי  בוראך 
אשר תאמר אין לי בהם חפץ" )קהלת יב, א(. רבי הירש היה משנן 
את הפסוק בניגון מצמרר של לימוד המוסר הנהוג בקעלם, ומתוך  

התעוררות והתרגשות גדולה. 
פעם העיזו נערים מהשכונה לשואלו הרי כבר מזמן אינך עומד בימי 
הבחרות? שכן הוא היה אז ממש בגיל מבוגר. השיב להם רבי חיים 
טודרוס: "הרי כל יום ויום הוא ימי הבחרות כלפי היום שיבוא למחר 
בי  ולהחדיר  להתחזק  ועלי  יותר,  זקן  נעשה  אני  בהם  ולמחרתיים, 

שאף ימי הבגרות עדיין נחשבים הם לימי הבחרות". 
שכל  שרה,  את  התורה  שמשבחת  השבח  הוא  מה  נבין  מעתה, 
שנותיה היו שוין לטובה בלא שינויים. אין הכוונה שהיו שוין מבחינת 
של  טבעו  מצד  יתכן  לא  זה  הרי  עליה,  שעברו  והנסיונות  הקשיים 
ומורדות,  עליות  ספור  אין  עם  התמודדה  היא  גם  ובוודאי  האדם, 

נסיונות ומהמורות. 
לא  היא  איתם  שהתמודדה  הקשיים  שלמרות  היא,  הכוונה  אלא 
הרפתה מלעבוד את ה' בשלימות ובאמונה, והמצבים הללו לא רק 
שלא העיבו עליה מלאחוז בדרך ובנתיב ששאפה להגיע, אלא אף 

פעם העיזו נערים מהשכונה 
לשואלו הרי כבר מזמן 
אינך עומד בימי הבחרות?
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הם היו חלק בלתי נפרד משגרת חייה. 'כולם שוין לטובה', בדביקות 
ה'  בעבודת  לשלימות  הנכספת,  המטרה  אל  להגיע  ובאדיקות 

ולהזריח את האמונה בעולם

מעלת הקביעות והעקביות 
ישיבת מיר, עורר בשיחותיו  זצ"ל, ראש  נתן צבי פינקל  רבי  הגאון 
שכדי לזכות למעלה זו של 'כולם שוין לטובה', העצה היעוצה היא 
יזוז  ויציב, שלא  יום קבוע  לאדם שיקבע לעצמו לחיות בתוך סדר 
לבלבל  הוא  היצר  מתכונות  אחת  כי  אופן.  בשום  ממנו  ישנה  ולא 
את האדם, והדרך הפשוטה והקלה שלו לעשות זאת זה הוא על ידי 
שיבוש סדר יומו. בכך הוא גורם לו ללכת לישון מאוחר, ופועל היוצא 
ממנו הוא איבוד צלילות הדעת, תשישות ועייפות מיותרת, וזה פתח 
כוונה בתפילה, לחוסר  לכשלונות רבים; להתגברות הכעס, לחוסר 
במסמרות,  יומו  סדר  את  קובע  והאדם  במידה  אך  ועוד.  סבלנות 
על ידי כך הוא מגיע לישוב הדעת ולשלוה מיוחדת, שאך תסייע לו 

להתרומם ולהתעלות בכל התחומים.
ראש ישיבת מיר זצ"ל הביא דוגמא קלאסית לכך, אודות אמא של 
רבי  הגאון  מרן  הגאב"ד  דודי  אֵם  ע"ה,  קרליץ  ב.  הרבנית  מלכות, 
יקדה  התורה  ואהבת  גדולה  צדקנית  שהיתה  זצ"ל,  קרליץ  ניסים 
שכרוך  מסויים,  מנהג  לעצמה  קבעה  היא  עזה.  בצורה  בקרבה 
בגבורה אמיתית ובעקביות עצומה, לאכול את אותם המאכלים כל 
יום, בוקר צהרים וערב ללא כל שינוי - במשך קרוב לארבעים שנה!

מוכרחים  האדם  בני  ומרבית  מיוחדים,  כוחות  דורשת  זו  הנהגה 
יכול  ומעלתו  דרגתו  לפי  אחד  כל  אך  ולהתחדשויות,  לשינויים 
התאוות  ובריסון  התורה  בלימוד  שונות  קביעויות  לעצמו  לעשות 
יומו מסוגל  ואין ספק שבן תורה שמנהיג עקביות בסדר  והמידות. 
הרבה יותר בקלות להתגבר על הנסיונות ולהימנע ממכשולים שונים 

שמזדמנים לפתחו. 
כלל הדברים הוא, שהצלחה קונים רק בקביעות ועקביות! 

כך שמעתי ממגיד המישרים הגאון רבי אהרן טוסיג שליט"א ששמע 
ממרן הגאון רבי שמואל הלוי וואזנר זצ"ל, בעל 'שבט הלוי': "מאות 
אברכים היו יכולים לצמוח תלמידי חכמים ומורי הוראות בישראל, 
אילו היו גדלים עם סדר יום מסודר, אך היות ומחליפים ימים ללילות 

ולילות לימים הם נפסדים וכלל ישראל נפסד...". 
והוסיף: "כמובן שיש מושג שאדם מונח בסוגיא ויכול להיות הכרח 
אך  לשננה.  או  סוגיא  לסכם  בלילה  ער  להישאר  פעמי  חד  באופן 
באופן כללי הוא מוכרח לקבוע לעצמו סדר בשביל להצליח, כי רק 

כך יש את ישוב הדעת הנצרכת לעליה...". 
בנימה אישית אמר הרב וואזנר: "מידי יום מגיעים לכאן שאלות של 
נפשות, בשביל זה אנו זקוקים להמון אחריות והמון יראת שמים... 

כל זה שייך רק במי שיש לו יישוב הדעת ומנוחת המחשבה...".
מסויימת  תשובה  וואזנר  הרב  מסיים  א(  )ו,  הלוי'  'שבט  בשו"ת 

במשפט חריף ונוקב: "אוי לו לתלמיד חכם שחי בלי סדרים!"
)מתוך הספר 'אוצרותיהם אמלא'(

חייגו: 1-800-20-18-18
או בטל': 073-7078388

 צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב   

אנחנו
מחכים לך
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אתה צודק! זה באמת קשה ללמוד ככה כשהשמש מסנוורת. אתה צודק! 
זה הבחור ההוא משיעור ב', שפתח את הווילון, הוא זה שצריך לסגור 

אותו, ואתה לא חייב לקום ולסגור את הווילון שהוא פתח. צודק מאוד! 

בקצה המזלג על הגבול העבה שמפריד בין 'להיות צודק' ובין 'להצליח בחיים'

הרב יהושע לייבזון 

אוהב  מאוד  מאוד  שאני  כנסת  בית  יש  ירושלים  משכונות  באחת 
וצדדי,  להיכנס אליו מדי פעם. מצד אחד מדובר בבית כנסת קטן 
יש שם כמה אנשים. מצד אחד הכל  שקט למדי. מצד שני, תמיד 
הכל  ולעילא,  לעילא  התחזוקה  רמת  שני  מצד  מאוד,  ישן  שמה 

מסודר להפליא, בהחלט יש מה לקנא. 
או  מנחה  להתפלל  בדיוק  וצריך  בשכונה  עובר  שאני  פעם  בכל 
ערבית, אני קופץ לשם. לפעמים אני יושב שם סתם ככה באמצע 
היום, כדי ללמוד חצי שעה או שעה. כשאני נתקע עם דף קשה ב'דף 
נוסע  לאוטו,  נכנס  אני  להתקדם,  מצליח  לא  שאני  ומרגיש  היומי' 
לשם, נכנס לבית הכנסת ניגש לפינה הקבועה שלי, ונהנה מהשראה 

מיוחדת. 
האמת, היה שווה לבדוק מה הסוד של בית הכנסת הזה ולמה הוא כל 

כך מושך אותי, אבל לא על זה רציתי לדבר אתכם הפעם. 
ברוך הגבאי, כמובן שאני משתמש  רציתי לדבר אתכם על  הפעם 
לגמרי,  אמיתית  היא  הזה  השם  שמאחורי  הדמות  אבל  בדוי,  בשם 

ויש סיכוי סביר שגם אתם מכירים כמה וכמה אנשים מהסוג הזה. 
לכם,  שאמרתי  כמו  הגבאי.  ברוך  הכנסת,  לבית  מסור  מאוד  הוא 
מטען  שחיבר  מישהו  ראיתי  אחת  פעם  להפליא.  מתוחזק  המקום 
של הפלאפון לשקע, וכשהוא הוציא את המטען השקע נשבר. ברוך 
בדיוק היה שם, הוא יצא באותו רגע לטמבור שנמצא במרחק של 
שבע דקות הליכה בערך, קנה שקע חדש, חזר לבית הכנסת, שלף 
'טסטר' קטן מהמחסן, ותיקן את השקע בו במקום. אני אומר לכם, 

אין הרבה גבאים מסורים כל כך כמו ברוך. 
עובד?  אתה  במה  שלו.  חבר  קצת  להיות  הפכתי  השנים  במשך 
קטנה  בישיבה  משק  מנהל  "אני  הראשונה:  בפעם  אותו  שאלתי 
לך  שיהיה  יפה...  טוב,  המקביל".  ברחוב  נפתחה  שבדיוק  חדשה 

בהצלחה. 
עכשיו  הוא  העבודה,  את  עזב  שהוא  לי  סיפר  הוא  חודשיים  אחרי 

מחפש משהו אחר. 
ואני באמת לא שאלתי אבל הוא בכל  לי,  "אל תשאל", הוא אומר 
זאת ענה לי על השאלה שלא נשאלה: "המנהל של הישיבה החליט 
שאני צריך לדאוג לכרוך את הספרים החדשים של הישיבה. אמרתי 
לו, אדוני, אני לא כורך ספרים ולא עוסק בחיפוש אחרי כורך ספרים. 

אני מנהל משק, ואני לא גבאי של אוצר הספרים בישיבה שלך...

"התחלנו לריב, היו צעקות ובסוף הוא פיטר אותי. ואני יגיד לך מה? 
לא אכפת לי. הוא לא יכריח אותי לחפש עכשיו כורך ספרים. אני 
צודק במיליון אחוז, אף מנהל משק בשום ישיבה לא אמור לקחת 

אחריות על הספרים של בית המדרש!". 
חייב, אבל  צודק. אתה באמת לא  אוקיי... הנהנתי בהסכמה, אתה 

מה עם פרנסה? יש לך עכשיו משהו? 
מנקה  קצת  אני  בינתיים  משהו.  מחפש  אני  לי,  אין  כרגע  "לא, 
הילדים  נעים,  לא  ממש  זה  גרושים.  כמה  עושה  מדרגות  חדרי 
יודע, אין ברירה, חייבים לשלם מכולת  שלי מתביישים, אבל אתה 

וחשמל...". 
אחרי שלושה חודשים הוא מצא עבודה חדשה והתקבל כמנהל של 
חנות מכולת קטנה. ברוך הגבאי בהחלט מתאים לתפקיד, הוא יודע 
הוא  איך  כבר סיפרתי לכם  ולדאוג לפרטים הקטנים.  לנהל דברים 

מנהל את בית הכנסת ביד רמה. 
הבעלים  כי  למה?  משם.  גם  פוטר  הוא  חודשיים  אחרי  מה?  אבל 
לבוא  במקום  שלו.  העבודה  שעות  את  לשנות  ביקש  המקום  של 
ולסיים חצי  נדרש לבוא בשעה שמונה,  הוא  וחצי בבוקר,  בשמונה 

שעה מוקדם יותר ממה שסוכם כשהתחיל לעבוד. 
ברוך לא מוכן שישנו לו את השעות. מה זה הדבר הזה? הוא חייב 
עליו  מנחית  ככה  לעבד?  אותו  קנה  הוא  מה,  לבעלים?  משהו,  לו 
פקודות באיזה שעות הוא צריך לעבוד! חוצפה! סיכמנו על שמונה 
בשעה  התפילה  את  לסיים  אוהב  "אני  וחצי.  שמונה  שיהיה  וחצי 
שבע, ולאכול ארוחת בוקר בנחת עד שמונה וחצי, אתה לא תיקח לי 
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את התענוג הזה, ואני לא חייב לציית לך...". 
האמת? הוא צודק! הוא באמת לא חייב. 

ומה עם פרנסה? לא נורא, הוא חוזר לחדרי המדרגות, הילדים שלו 
מכאבים, אנשים  שבור  גב  עם  חוזר הביתה  הוא  מתביישים,  מאוד 
נכנסים ויוצאים לו בתוך הספונג'ה, אבל מה זה משנה, חייבים לשלם 

את החשבונות של המים והגז, את המשכנתא והטלפון. 
משכורת  ולהרוויח  לעבודה  יותר  מוקדם  שעה  חצי  לבוא  יכולת 
כמנהל  לעבוד  יכולת  היום.  מרוויח  שאתה  ממה  שלוש  פי 
וכמה פועלים ערבים או סודאנים  ולהפעיל כמה  אדמיניסטרטיבי, 
שיסחבו ויעמיסו ויגררו בזמן שאתה רק מסתכל עליהם, אבל אתה 

לא חייב לבוא חצי שעה קודם. אתה צודק!!! 

יש 'צודק' ויש 'מצליח'
למה אני מספר לכם את זה? 

כי זה כלל יסודי בחיים: העולם מתחלק לשני סוגים של אנשים! 
יש אנשים צודקים ויש אנשים מצליחים! 

אם אתה רוצה להיות צודק, בבקשה, תמשיך לנקות חדרי מדרגות 
עד זקנה ושיבה. אבל אם אתה רוצה להיות מצליח, אם אתה רוצה 
תפסיק  אז  הולך,  אתה  שאליו  מקום  בכל  אותך  תלווה  שההצלחה 

בבקשה להיות צודק, תתחיל להיות חכם. 
זה באמת כל כך קשה למצוא 'כורך ספרים'? זה באמת כל כך קריטי 

לאכול ארוחת בוקר שעה וחצי במקום שעה? לא ולא, אלא מה?
אתה מעדיף להתבוסס בצדק שלך ולשלם עליו מחיר כבד מאוד. 

זה נכון לא רק לגבי עבודה, זה נכון לגבי כל תחום בחיים.
כמה בחורי ישיבה לא לומדים כמו שצריך כי שיבצו להם חברותא לא 
מוצלח לטעמם? כמה בחורי ישיבה חוזרים הביתה בסוף זמן ומגלים 
שהם לא למדו כלום, ובמקום לבדוק איפה הם טעו, הם מסבירים 
לעצמם ולכל מי שמוכן לשמוע אותם שהמגיד שיעור הזה בכלל לא 

יודע ללמד והמשגיח הוא לא נותן לי את האופציה להצליח? 
אתם חושבים שכל גדולי ישראל תמיד נהנו מלימוד עם החברותא 
גילם שישבו  בני  היו חברים  הכי מוצלח? אתם חושבים שלהם לא 

ספסל על ידם ופטפטו וצחקו ודיברו על הבלי העולם הזה? 
אתה הבחור הראשון בעולם שמתמודד עם קצת שמש שמסנוורת 

אותו בעיניים והעובדה שאין וילון מפריעה לך ללמוד? 
אתה צודק! זה באמת קשה ללמוד ככה כשהשמש מסנוורת. 

אתה צודק! זה הבחור ההוא משיעור ב', שפתח את הווילון, הוא זה 
שצריך לסגור אותו, ואתה לא חייב לקום ולסגור את הווילון שהוא 

פתח. נכון מאוד! 
חבר  בלילה  שאתמול  בגלל  בבוקר  מאוחר  שקמת  אשם  לא  אתה 

מהחדר היה חייב לספר לך סיפור מאוד מעניין...
בוודאי שאתה צודק. אתה תמיד תמיד צודק, רק האחרים עושים 
החברים,  אשמים,  הם  זה  מהם.  כמצופה  שלא  ומתנהגים  טעויות 
לך  מפריעים  כולם  כוכבים,  עשר  ואחד  והירח  השמש  הווילונות, 

ללמוד ולהצליח, ואתה צודק במיליון אחוז שאתה לא לומד. 
אבל מה יצא ממך? עם כל הצדק הזה לא תדע כלום, אתה תישאר 

סתם כלומניק שצודק וצודק וצודק
אז אולי עדיף שתהיה מוצלח, ואפילו במחיר שתהיה פחות צודק? 

רוצה להרגיש 
טעם בלימוד?
יש לנו בשורה 

בשבילך!
המוקד פעיל בימים א-ה, בין השעות 19:30-22:30

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' 

לעזרתך בכל ענין ונושא 

1800-20-18-18
או בטל' 073-7078388 * השיחה חינם

אתה לא אשם שקמת מאוחר 
בבוקר בגלל שאתמול בלילה 
חבר מהחדר היה חייב לספר 
לך סיפור מאוד מעניין...
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חייגו: 1-800-20-18-18
או בטל': 073-7078388

 צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב   

אנחנו
מחכים לך

המשך מעמוד 3 | הגאון רבי צבי כץ שליט"א

המשך מעמוד 6 |  מרן בעל ה"שבט הלוי" זצוק"ל

המשך מעמוד 15 |  הגה"צ רבי אריה שכטר זצ"ל
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המשך מעמוד 3 | הגאון רבי צבי כץ שליט"א

המשך מעמוד 6 |  מרן בעל ה"שבט הלוי" זצוק"ל

המשך מעמוד 15 |  הגה"צ רבי אריה שכטר זצ"ל

מורי ורבי כ"ק מרן אדמו"ר בעל ה'נתיבות שלום' זיע"א היה מספר 
שפעם הוא ישב בישיבה של 'ועד הישיבות', וישבו שם כל גדולי הדור, 
ביניהם היה גם הגאון רבי אהרן קוטלר זצ"ל. דנו גדולי הדור בענייני 
מלראות  רק  הוד  רווית  היתה  השיחה  ציבור,  בצורכי  עסקו  השעה, 
באמצע  אהרן  רבי  צעק  פתאום  שם,  שישבו  התורה  אדירי  כל  את 
הדיון: "אבל הרמב"ם בהלכות טומאת מת, עדיין סותר את כל זה!". 
הרמב"ם בהלכות טומאת מת לא סותר את מה שדיברו גדולי הדור 
באותה אסיפה, הוא סותר את המהלך שחישב הגר"א קוטלר בראשו 

יושב עם גדולי הדור, הוא שקע לפתע במחשבות  תוך כדי. בעודו 
בסוגיא שהוא עסק בה באותו הזמן, היה לו מהלך שלם לומר, אבל 
המהלך הזה לא הסתדר עם הרמב"ם... רבי אהרן פשוט שכח איפה 

הוא נמצא ומי יושבים לידו, הוא היה שקוע בעולם אחר לגמרי. 
רק מי שלומד בעיון מסוגל לשגות תמיד באהבת התורה הקדושה. 
רק מי שלומד בעיון מסוגל להבין מה המשמעות של "טוב לי תורת 
פיך מאלפי זהב וכסף" כמציאות קיימת, ולא כאיזו סיסמה שנראית 

כאילו אינה מחוברת למציאות חלילה. 

חופי ארה"ק.
לימים התבטא גיסי ואמר: "כי במקלי עברתי את הירדן הזה ועתה 

הייתי לשני מחנות – תלמידים בארץ ותלמידים בחו"ל". 
כאשר  בחו"ל,  בעודו  לו  שהיה  חלום פלאי  אודות  לימים  "כן העיד 
חלם באחד הלילות כי ברחוב פלוני ימצא דירה, ואכן כך היה כאשר 
שראה  ברחוב  בדיוק  ירושלים  בעיה"ק  דירה  מצא  ארצה  הגיע 

בחלום. ויהי לפלא. 
"למעשה, הוא הגיע לארה"ק בליל ב' דחנוכה כאשר את נר חנוכה 
הראשון הוא הדליק באניה. כל שנותיו היה מציין ביום זה את הנס 
לומר  נוהג  והיה  ושלם  בריא  הגיע  כאשר  באניה  לו  שאירע  הגדול 
ובכל שנה אף  ה' בכל לבב',  ו'הללוי'ה אודה  'מזמור לתודה',  פרקי 

היה מונה כמה שנים הוא כבר מתגורר בארה"ק.

בשנת תש"ז עלה רבינו לכהן פאר ברבנות שכונת זכרון מאיר לצד 
עמד  זצ"ל  הרש"מ  כאשר  המעטירה,  לובלין  חכמי  ישיבת  יסוד 
לימינו בכל עוז בניהול הישיבה והקהילה. פרק מיוחד ניתן להרחיב 
אודות עמידתו לימין רבינו הן ביסוד וניהול הישיבה והקמת הבנינים 
מאיר  זכרון  בשכונת  הרבנות  בהנהגת  והן  לתהילה,  המתנוססים 
כשמצודתו פרוסה על כל העיר כולה לצד שאר גדולי צדיקי ורבני 

העיר, ועוד היד נטויה להרחיב בזה את היריעה.
ואהבת התורה  "כך שלאלו שזכו לשהות בצילו היה השקידה שלו 
וכך  בתוה"ק,  ויגיעה  ולשקידה  הזמן  לניצול  גדול  הכי  מוסר  הספר 
העמיד תלמידים מופלגים ומרבצי בתורה הדבקים בתורה ובמשנתו 

הטהורה עד ביאת ינון.
)מתוך כתבה בעיתון 'המבשר'(

ולהוריו לזכות לדור המשך של תלמידי  התורה, הם אשר עמדו לו 
חכמים, דור ישרים יבורך.

זכיתי להיות מקורב ל"חזון איש" זצ"ל ולהיות בקרבתו כעשר שנים, 
מגיל שש וחצי עד שש-עשרה וחצי.

בפעם הראשונה שהגעתי אליו עם אבי זצ"ל, הוא שם לב אלי באופן 
מיוחד והאיר לי פנים. הייתי לבוש כמו כל בני גילי – חולצה בעלת 
שרוולים קצרים ומכנסים קצרים. ואז פנה אלי ה"חזון איש" ואמר: 
בידיים  לומדים בטהרה. אם תגע  ותורה  "אתה צריך ללמוד תורה, 
מעל למרפק, שזהו מהמקומות המכוסים, תצטרך ליטול ידים, וכן 
ללבוש  לך  מייעץ  אני  לכן  ידיים.  ליטול  תצטרך  ברגלים  תגע  אם 

חולצות בעלות שרוול ארוך או שלושת-רבעי, ומכנסים ארוכים.
בתקופה ההיא היה זה נסיון גדול מאד, משום שאף ילד לא התלבש 

כך.
אבל אני שמעתי בקולו וביקשתי מהורי שיחליפו לי את החולצות 

שלושה  סביבי  נעמדו  הספר,  לבית  כשהגעתי  למחרת  והמכנסים. 
מעגלים של ילדים ושרו לי שיר שאני זוכר אותו עד היום. מי שהולך 
עם מכנסים ארוכות הוא נחשב ל'אבא'לה', אז הם שרו: "אבא'לה 
קטן הלך לגן, הגן סגור ואבא'לה פטור". ואם אני זוכר את השיר עד 
היום, סימן שהדבר עשה עלי רושם... ובכל זאת לא נכנעתי ליחס 
המזלזל של הילדים ונשארתי להיות דבוק ב"חזון איש" ובהוראותיו.
בעיני ראיתי ובלבי חשתי, איך היה ה"חזון איש" חושב עלי ודואג לי, 
נסיונות,  בפני  כל אימת שעמדתי  כל פסיעה שלי.  רואה  היה  ואיך 
רוח  "ורבקה שומעת", עם  גב. ממש בבחינת  לי  נותן  חשתי שהוא 
וכל  מעייניה,  בראש  נמצאים  היו  תמיד  ילדיה  לה.  שהיתה  הקודש 

פסיק קטן ממעשיהם היא שומעת.
בנה  עשו  דברי  את  לרבקה  "ויגד  כתוב:  מב(  )שם,  בהמשך  והנה 
מהרהר  שעשיו  מה  לה  הוגד  הקדש  "ברוח  רש"י:  ומפרש  הגדול" 
את  אין  כבר  כאן   – להרוג  רוצה  בנה  שעשיו  מצב  כשיש  בלבו". 
"ורבקה שומעת" אלא צריך להיות "ויגד לרבקה"! משמים מודיעים 

לה על כך בפירוש.
)לקט מתוך 'אריה שאג'(
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תורה, כך צומחים להיות גדול בתורה. 
'חכמי  בישיבת  תלמיד  כשהיה  זצ"ל,  ואזנר  הרב  שמרן  מספרים 
לובלין' היה נוהג לשבת בחצר מתחת לעץ אחד שהיה שם בישיבה, 
שם  עבר  אחת  פעם  ערוך.  שבשולחן  דעה'  'יורה  חלק  את  ומשנן 
ראש הישיבה רבי מאיר שפירא זצ"ל וראה את זה, והוא אמר בדרך 
'יודה דעה' בעל  יודעים  כבר  הזה  צחות, שאפילו העלים של העץ 

פה, מרוב הפעמים שהם שמעו את הרב ואזנר משנן שוב ושוב. 
סיפר לי יהודי מבוגר המתגורר כאן בבית שמש, שפעם הוא העיז 
השמועה  נכונה  האם  זצ"ל  ואזנר  הגר"ש  מרן  את  ושאל  פנים 
שמספרים, שהוא היה פעם בישיבת חכמי לובלין ולא יצא מהבניין 
הרב  מרן  בתורה...  שקידתו  מרוב  ברציפות,  וחצי  שנתיים  במשך 

ואזנר השיב שהסיפור הזה לא נכון, והוא היה סגור בישיבה במשך 
שנה וחצי בלבד, לא שנתיים וחצי... 

מעניין לציין שאותו יהודי שאל את מרן האם צריך לדרוש זאת גם 
מהבחורים של היום הלומדים בישיבות שיישארו שם ברציפות זמן 
רב כל כך. השיב מרן זצ"ל בשלילה, ואמר שבחורים צריכים לשמור 
וגם לנסוע הביתה  נורמלית, לישון בזמן, לקום בזמן,  על התנהגות 

בזמנים הקבועים לכך. 
מה  את  האמורים,  הסיפורים  מכל  לומדים  אנחנו  אופן,  בכל 
שהרמב"ם כתב כבר לפני קרוב לאלף שנים: "כתר תורה הרי מונח 
מורשה  משה  לנו  צוה  ''תורה  שנאמר  ישראל.  לכל  ומוכן  ועומד 

קהלת יעקב''. כל מי שירצה יבא ויטול". הכל תלוי בנו !!

המשך מעמוד 11 | גאב"ד חרדים הרה"צ אשר אנשיל כ"ץ שליט"א

ולכאורה, התלמוד הרי אינו ביד אלא בראש ובמח, וא"כ הו"ל למימר 
אשרי מי שבא לכאן ותלמודו בראשו, ומהו 'בידו'. אלא, מתרץ הרב 
דסלר זצ"ל ואומר, עיקר התורה היא כשהיא באה מתוך יגיעה עמל 
וטורח, ויגיעה היא בידיים וכדכתיב 'יגיע כפיך כי תאכל'. א"כ אשרי 

הוא מי שבא לכאן כשתלמודו בידו – היינו מתוך טורח ויגיעה.
תתקיים  שלא  כג(:  ה  אבות  )פיה"מ  והזהיר  הרמב"ם  עמד  זה  ואת 
קריאת  אבל  וכו'  ויגיעה  עמל  בטורח  שתלמד  מה  אלא  התורה 
התענוג והמנוחה אין לה קיום ולא תועלת בה, בזה פרש הרמב"ם 
היינו חכמה  לי'  'אף חכמתי עמדה  את מאמר חז"ל שדרשו עה"פ 

שלמדתי באף היא זו שעמדה לי.
לפשר  ששאלוהו  החושן'  'קצות  בעל  הגאון  על  מסופר  זה  ובעניין 
'אבני  מספרו  בעולם  יותר  התפרסם  החושן'  'קצות  שספרו  הדבר 
חיברתי  החושן'  'קצות  ספרי  להם:  והשיב  הגאון  ענה  מילואים', 
בשנות עניותי ]שכידוע בצעירתו היה עני ואביון ממש[ ואת ספרי 
זו שלמדתי באף,  ותורה  חיברתי בשנות עשירותי.  מילואים'  'אבני 

עמדה לי והתקבלה יותר.
הרואה  בלימודו,  המתקשה  תלמיד  או  בחור  לאותו  תשובה  ומכאן 
לעמול  עלי  נגזר  למה  בקרבו  לבו  ונשבר  ברוכים  כשרונות  בחבירו 
כל כך בעוד אחרים קלה עליהם מלאכת הבנת התורה. אך על פי 
יתירה  מעלתה  כך  יותר,  שהעמל  ככל  הנכון  הוא  ההיפך  האמור 
קשה  'אם  החכם  וכמאמר  ועולה,  גוברת  קוב"ה  קמיה  וחשיבותה 
לך – סימן שהינך בעליה' ולפום צערא אגרא. ופשיטא שלא רק לבן 
תורה הדברים אמורים, אלא גם לאלו שאין תורתם אומנתם, עובדי 
כפיים ובעלי בתים, שאחרי יום עבודה מתיש ומפרך, מתגברים המה 
על עייפותם ונשרכים בגבורה לתוככי ביהמ"ד לשיעורי הדף היומי 
והגמרא, אשרי חלקם, הן זו עמל התורה בהתגלמותה, יגיעה וטורח 
כביום  יגיעה,  שכולה  זו  בתורה  משתעשע  קוב"ה  התורה,  ועסק 

נתינתן מסיני.

ב'קריינא דאיגרתא' מסופר על בחור אחד בריך הכישרונות שהיה 
וקליטה מהירה, הוא  ישיבת פוניבז' ראש ברזל  מטובי לומדיה של 
היה בוחן דף גמרא מקופיא ולאלתר ידע את כל השקלא וטריא על 
פה ישר והפוך יחד עם רש"י ותוספות, דבר ודיבור על אופניו. והנה 
בכדי  לעמול  והוצרך  זה  כשרון  ממנו  נאבד  פחות,  בהיר  אחד,  יום 
להבין ולזכור את דברי הגמרא. הבחור שלבו נשבר בקרבו, פנה אל 
הסטייפלער ובדמעות שליש ביקש שיפעל עבורו לישועה שלימה 

שישוב לו כשרונו זה ויוכל להספיק וללמוד יותר בחשק יותר. 
הסטייפלער לא נרגש מ'צרתו', אדרבה, הוא הרים קולו בגערת חכם 
אל אותו בחור: חלילה לי מלקללך בקללה נמרצת זו, מה יתן לך ומה 
יוסיף לך כישרון זה המונע ממך את עמל התורה, הרי מתנה נתונה 

לך מן השמים שמעתה תוכל לעמול בתורה, ומה לך מתאונן.
מאוד  הוא  שחפץ  נפשו  על  להתחנן  והמשיך  הרפה  לא  הבחור 
אך  בברכתו.  לטובה  לו  יפעל  ושהרב  ממנו  שנאבד  זה  בכישרון 
אדם  בכך.  אותך  מברך  אינני  ברורות,  השיבו  לעומתו  הסטייפעלר 
לעמל יולד, והנה עד עתה היית בעל מום כי הכשרון ההוא מנע ממך 
את העמל ודמית לעיור או פסח, עתה שקבלת את מתנת היגיעה, 
נשלמה קומתך ועתה מתחילים חייך האמתיים, שוב לתלמודך, עלה 

והצלח. ע"כ.
עפ"י דברי הסטייפלר הללו מקבלים דברי חז"ל פירוש חדש, דהנה 
אחז"ל )שמו"ר מא ז( שאילולא נשתברו הלוחות הראשונות לא היה 
הלוחות  על  חרות  סז(  לב  )שמות  דכתיב  מישראל,  תורה  נשתכח 
ממלאך  חירות  הייסורין  מן  חירות  חירות,  אלא  חרות  תקרי  אל 
המוות, חירות מן השכחה, ע"כ. ולאור דבריו ייצא ששבירת הלוחות 
השכחה  הייתה  לא  זאת  שאילולא  לישראל  היא  מתנה  הראשונות 
והיו לומדים תורה ללא יגיעה, ומה חשיבות לתורה שכזו, לכן שברם 
לו  הודה  ואכן  בתורה',  עמלים  'שיהיו  ישראל  יזכו  שבהכי  משה 
הקב"ה על כך ואמר לו 'יישר כח ששיברת' )שבת פז.( מעתה יזכו 

בני ישראל לעמלה של תורה.
 )מתוך שיחת גאב"ד חרדים שליט"א(

המשך מעמוד 20 | הגאון רבי שלמה זלמן פרידמן שליט"א
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המצוה כדי לחנכו בקיום מצוות, ובכך נתן לו שתי דוגמאות של חינוך

בכל  דהנה  זצ"ל,  שמואלביץ  חיים  רבי  דהגאון  משמי'  מיתאמרא 
התורה כולה מוזכר רק אצל ארבעה אנשים שהקב"ה היה איתם, על 
יוסף הצדיק נאמר )בראשית ל"ט, ב'(: ויהי ה' את יוסף, השני, הוא 
היה  וה'  ויגדל שמואל  י"ט(:  ג',  א'  )שמואל  הנביא שנאמר  שמואל 
עמו, השלישי, הוא דוד המלך שנאמר )שמואל א' ט"ז, י"ח(: וה' עמו, 
ודורשת הגמ' )מס' סנהדרין דף צ"ג ע"ב( וה' עמו – שהלכה כמותו 
בנו של אברהם אבינו, שנאמר  והרביעי, הוא ישמעאל  בכל מקום, 

)בראשית כ"א, כ'(: ויהי אלקים את הנער. 
והקשה הגאון רבי חיים זצ"ל: הנה אפשר להבין שאצל יוסף כתוב 

יוסף הצדיק, אצל דוד המלך כתוב "ה' עמו"  ש"ה' עמו" והוא יצא 
והלכה כמותו בכל מקום, כך גם אצל שמואל הנביא, אך מאידך גם 
על ישמעאל נאמר "ויהי אלוקים את הנער" והוא לעומת זאת יצא 

"פרא אדם", היכן נעלמה כביכול הסייעתא דשמיא. 
זרעת  אם  בגשם  גשם,  כמו  היא  דשמיא  סייעתא  חיים,  רבי  אומר 
קוצים  זרעת  אם  אך  פרחים,  יצאו  מפרחים  חיטה,  תצא  חיטה 
יצמחו קוצים, מה שזרעת זה מה שיצא. כך היא סייעתא דשמיא, 
היא המסייעת לאדם להוציא את הכוחות הטמונים בו, ממילא, אם 
טמונה בו תורה, יצא ממנו דוד המלך, הלכה כמותו בכל מקום, אם 
קוצים,  יצמחו  קוצים,  זרע  אם  אך  הצדיק,  יוסף  יצא  קדושה,  זרע 
תהיה לך סייעתא דשמיא להיות פרא אדם, גנב גדול ש"ידו בכל ויד 

כל בו", הכל לפי מה שאדם זורע...
)קטעים מלוקטים מתוך 'נועם שיח' בהוצאת מכון אפריון לשלמה(

הקדוש שבתוכו.
הזה,  התורה  ספר  אם  לו:  אומרת  היהודי  של  הפנימית  הנקודה 
שמוליכים אותו בשירה ובריקודים – תחילתו היתה מן הבהמה, אם 
כן גם אני, במצבי הנוכחי, יכול להתהפך ולהיות איש של תורה ואיש 

של לימוד תורה.
ספר  הכנסת  תהלוכת  שמעוררת  המיוחדת  להתרגשות  הסיבה  זו 

תורה אצל כל יהודי, בין הקרובים ובין הרחוקים.
נדרי,  כל  בשעת  הכיפורים,  יום  של  בפתחו  קודש.  ישראל  מנהג 
נעשית  איך  מקום,  אפס  עד  ומלאים  גדושים  הכנסת  בתי  כשכל 
הפתיחה של היום הקדוש הזה? פותחים את ארון הקודש ומוציאים 
את ספרי התורה, שליח הציבור יחד עם חשובי הקהל מסתובבים 
בחיבת  מנשק  הקהל  וכל  הבימה,  סביב  בידיהם  התורה  ספרי  עם 

קודש את ספרי התורה.
מדוע עושים זאת?

לעצמו:  חושב  הוא  הכיפורים,  יום  בליל  הכנסת  לבית  נכנס  יהודי 
יכול להתהפך? עבר אלול, עבר ראש  האם יש לי תקוה? האם אני 

השנה, הגיע יום הכיפורים, מה יהיה?
רגע לפני שישתלט עליו היאוש, הוא רואה כיצד מוציאים את ספרי 
התורה  ספר  היה  מה  בליבו:  מהרהר  הוא  הקודש.  מארון  התורה 
אותו,  וקידשו  לקלף  הבהמה  עור  את  עיבדו  כיצד  הקודם,  בגלגולו 

תורה.  ספר  קדושת  לשם  בקדושה,  התורה  פרשיות  את  בו  כתבו 
איזה שינוי, איזה מהפך! אם כן גם לי יש תקוה, "יש תקוה לאחריתך".
אחרי העבודה של חודש אלול, ראש השנה, עשרת ימי תשובה, יום 
לנו את שמחת תורה. מובא  – תקנו  ימי חג הסוכות  כיפור, שבעת 
לכל  אומר  הקב"ה  תורה  בשמחת  כי  אמור,  פרשת  הקדוש  בזוהר 

יהודי: תבקש ממני ואני אמלא לך את בקשתך.
מה קרה? איזו מעלה מיוחדת יש ליום הזה?

השמים  עד  עולים  הריקודים  המדרש  ובתי  הכנסת  בתי  בכל  ובכן, 
ושמי השמים. כל אחד מקבל את ספר התורה לידיו ועושה סיבוב 
סביב הבמה. גם יהודים שלא היה להם קשר עם התורה זוכים לאחוז 
ולחבק את ספר התורה בידיהם ולעשות איתו סיבוב בבית הכנסת. 
מעל  טפח  מתרוממים  כולם  קודש.  אש  לבת  הריקודים,  השירה, 
כולם   – ורחוקים  קרובים  וטף,  ילדים  ומבוגרים,  צעירים  הקרקע. 

שותפים בשמחה המיוחדת ביום הזה.
מה פשר השמחה?

בשמחת תורה מחזיק היהודי בידו את ספר התורה ואומר לעצמו: 
להתהפך  שאפשר  גדולה  הכי  הראיה  הוא  הזה  התורה  ספר  הנה, 
אפשר  תמיד  לתורה,  מחובר  הייתי  לא  עכשיו  עד  אם  גם  לטובה. 
להשתנות, תמיד אפשר לרומם ולהעצים את קדושת ספר התורה 

שבי ולהעפיל עד לרום המעלה.
)מתוך 'דורש טוב' – סוכות(

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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האסט א פראבלעם?
לאמיר רעדן 

אויף דעם


